
کاهش قیمت برنج با تغییر رویکرد 
وزارت جهاد کشاورزی

یک مســئول صنفی گفت: با توجه به تغییر سیاســت های وزارت جهاد کشاورزی در حوزه های 
بازرگانی و زراعی، روند صعودی افزایش قیمت برنج متوقف و در میان مدت شاهد کاهش قیمت ها 
در بازار خواهیم بود.به گزارش خبرگزاری مهر، مســیح کشــاورز، دبیــر انجمن تولیدکنندگان 
و تأمین کننــدگان برنج ایران گفت: با توجه به تغییر سیاســت های وزارت جهاد کشــاورزی در 
حوزه هــای بازرگانی و زراعی، روند صعودی افزایش قیمت برنج متوقف و در میان مدت شــاهد 
کاهش قیمت ها در بازار این محصول مهم و استراتژیک خواهیم بود.وی با اشاره به سیاست های 
اشتباه بانک مرکزی در خصوص تأمین و تخصیص ارز برای واردات برنج، افزود: علاوه بر مشکل 
تأمین ارز، آمار و اطلاعات نادرســتی که مدیران ســتادی و استانی وزارت جهاد کشاورزی ارائه 
می دادند و همچنین حمایت های نادرست برخی نمایندگان مجلس از برنج ایرانی که فقط جنبه 
تبلیغاتی داشــته، آســیب های زیادی متوجه صنعت و بازار برنج کشور شده است.وی ادامه داد: 
رؤسای سازمان های جهاد کشاورزی اســتان های شمالی اگرچه از نزدیک با واقعیت تولید برنج 
روبرو و شــاهد افزایش لجام گسیخته قیمت برنج داخلی هســتند، اما همچنان بر مواضع خود 
پافشــاری کرده و آمارهای خیالی برای تولید برنج اعلام و به طور علنی با لغو ممنوعیت واردات 
مخالفت می کنند.وی با بیان اینکه امروز که صنعت برنج با مشــکلات عدیده ای روبرو شــده و 
قیمت ها به صورت روزافزون افزایش می یاید، نمایندگان مجلس سکوت کرده و دیگر راه حل ارائه 
نمی دهند، اظهار کرد: کســانی که فعالان صنعت برنج را به احتکار برنج متهم می کردند، امروز 
چرا ســکوت کرده اند، چرا آدرس محل انبار و احتکار برنج ها را اعلام نمی کنند تا با عرضه آنها 
مشــکلات بازار این محصول رفع شود.کشاورز با یادآوری مشکلات و چالش هایی که سال های 
گذشته بازار برنج با آنها روبرو بوده مانند کمبود محصول در بازار و افزایش غیرمنطقی قیمت، 
افــزود: اصرار بر اعلام آمــار تولید برنج فراتر از آنچه در واقعیت وجود داشــت، موجب اعمال 
موانــع غیرتعرفه ای ماننــد برقراری ممنوعیت فصلی واردات، تعلل در ثبت ســفارش و تأخیر 
در تخصیص ارز، پیش روی واردات برنج می شــد که نتیجه همه این سیاســت های نادرســت 
کمبــود واردات، برهــم خوردن توازن میان عرضه و تقاضا، افزایــش قیمت برنج وارداتی و در 
نهایت گرانی محصول داخلی می شــد.وی با اشــاره به اینکه سال گذشته مدیران وزارت جهاد 
کشــاورزی مدعی تولید ۲ میلیون و ۷۰۰ هزار تن برنج در کشــور و نیاز به ۸۰۰ هزار تا یک 
میلیون تن واردات بودند، تصریح کرد: معاون جدید زراعت وزرات جهاد کشــاورزی با رویکرد 
واقع بینانه میزان تولید داخلی برنج در سال ۱۴۰۴ را ۱.۶ تا ۱.۸ میلیون تن اعلام کرده است 
که بر این اســاس نیاز کشــور به واردات برنج به ۱.۸ تا ۲ میلیون تن افزایش می یابد که برای 
تحقق این میزان واردات باید تمهیدات لازم در زمان درســت اندیشــیده شــود.دبیر انجمن 
تولیدکننــدگان و تأمین کننــدگان برنج ایران گفــت: تغییر رویکرد واقع بینانــه در بازار برنج 
موجب شــد تا امســال ممنوعیت فصلی واردات حذف شود و بر این اساس باید در اسرع وقت 
تصمیمات درســت در حوزه هایی چون ثبت سفارش و تخصیص ارز اتخاذ شده و برنامه ای مؤثر 
تدوین شــود تا از اتفاقات سال های گذشــته جلوگیری شود.کشاورز با اشاره به اینکه در حوزه 
واردات باید موضوع نوع ارز تخصیصی و تأمین آن به طور جدی مورد توجه قرار گیرد، یادآور 
شــد: در سال های گذشــته از جمله سال ۱۴۰۴ که ۹۰۰ هزار تن برنج وارد کشور شده است، 
تأمین ارز ترجیحی با نرخ ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومانی با مشــکلات جدی روبرو شــده و با گذشت 
یک ســال هنوز بخش قابل توجهی از ارز واردکنندگان تخصیص نیافته اســت و از این رو باید 
چاره اندیشی شود.وی ادامه داد: از آنجایی که واردکنندگان برای تأمین ارز از تسهیلات بانکی 
یا صرافی اســتفاده می کنند، طولانی شــدن زمان تخصیص ارز موجب افزایش هزینه ها شده 
به صورتی که ممکن اســت بهای تمام شــده ارز با نرخ ترجیحی از قیمت ارز آزاد نیز گران تر 
شــود؛ از این رو با توجه به نیاز دو برابری به ارز برای واردات برنج، پیشــنهاد می شود نوع ارز 

تخصیصی تغییر کرده و به ارز آزاد تبدیل شود.

مدیر نظارت بر بورس های ســازمان بورس و اوراق بهــادار، جزئیات ورود نقدینگی 
جدید به صندوق های توسعه و تثبیت را تشریح کرد.به گزارش ایسنا، قادر معصومی 
خانقاه - مدیر نظارت بر بورس های سازمان بورس و اوراق بهادار - با اشاره به جزئیات 
بسته حمایتی ســازمان بورس، اعلام کرد: ما در بسته حمایتی بازار سرمایه دو نوع 
اوراق تبعی را طراحی کرده ایم، یک نوع آن بیمه سهام است که برای اشخاص حقیقی 
با ســبد ســهام زیر ۵۰۰ میلیون تومان طراحی شده و فرایند اجرایی آن کاملا طی 
شده است و در نظر داریم در صورت فراهم شدن شرایط اجرای آن را از روز دوشنبه 
آغاز کنیم.وی در تشــریح دســته دوم اوراق تبعی اظهار کرد: دسته دوم اوراق تبعی 
از جنس تامین مالی اســت؛ طبق طراحی انجام شده، قرار است دو صندوق حمایتی 
شــامل »صندوق تثبیت بازار سرمایه و صندوق سرمایه گذاری مشترک توسعه بازار 
ســرمایه« این اوراق را منتشر کنند.مدیر نظارت بر بورس های سازمان بورس افزود: 
ســهم صندوق تثبیت از این برنامه ۲۰ همت اســت. این صندوق ســهام پایه را به 
بانک ها منتقل می کند و در مقابل اوراق اختیار واگذار خواهد کرد. صندوق توســعه 
هم ۱۵ همت تامین مالی با طرفیت نهادهای مالی انجام خواهد داد. این کار از هفته 

آینده اجرایی خواهد شــد. معصومی با اشــاره به تفاوت های این اقدام با طرح بیمه 
سهام، گفت: اوراق بیمه ای منابع جدیدی را وارد بازار نمی کند و صرفا از خروج منابع 
جلوگیری می کند. ولی نوع دوم اوراق، منابع جدیدی وارد بازار خواهد کرد و کل این 
منابع که معادل ۳۵ همت اســت، صرف خرید سهام خواهد شد.حمایت از اهرمی ها 
مدیر نظارت بر بورس های ســازمان بورس اعلام کرد: روز چهارشنبه مجوز حمایت 
از صندوق های اهرمی را، البته به صورت غیر مســتقیم، دریافت کردیم. قرار بر این 
شــد که صندوق توســعه بازار سرمایه ســهام موجود در پرتفوی صندوق های 
اهرمــی را خریداری کند و مدیــران این صندوق ها معــادل آن یونیت های 
قابــل معاملــه روی تابلو را خریــداری کنند تا صف های ایــن نوع صندوق ها 
جمع آوری شــود.قادر معصومی خانقاه، توضیح داد: مبلغی که صندوق توسعه 
یونیــت خریداری کرد ۱.۲ همت بود در مقابــل صندوق ها معادل ۱.۵ همت 
از صف هــای فروش را جمع کردند. روز شــنبه هم اگر نیاز باشــد این اقدام 
تکرار خواهد شــد تا اقدامات حمایتی ما شامل همه ابزارها و همه طیف های 

باشد. گذاران  سرمایه 

آغاز عرضه ارز اربعین 
از ۴ مرداد ماه

روابط عمومی بانک مرکــزی اعلام کرد عرضه ارز اربعین 
به مبلغ هر نفر ۲۰۰ هزار دینار از شــنبه ۴ مرداد ماه آغاز 
می شــود.به گزارش خبرگزاری مهر، روابط عمومی بانک 
مرکزی اعلام کرد به منظور تســهیل ســفرهای زیارتی 
عاشقان اباعبدالله الحســین )ع( در ایام اربعین حسینی، 
بانــک مرکزی عرضه و فروش ارز اربعین را از روز شــنبه 
۴ مردادماه از طریق بانک های عامل منتخب آغاز می کند.

این فرآیند تا ۲۲ مردادماه )روز قبل از اربعین حســینی( 
ادامه خواهد داشت.در این دوره قرار است به هر متقاضی 
خرید حداکثر تا ۲۰۰ هزار دینار عرضه شود. دستورالعمل 
نحوه عرضه ارز اربعین بزودی در پایگاه اطلاع رسانی بانک 

مرکزی منتشر می شود.
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تخصیص بیش از ۱۰ هزار 
میلیارد ریال برای حمایت 
از کسب و کارهای اقتصاد 

دیجیتال

در راســتای حمایت از کســب  و کارهای اقتصاد دیجیتال آسیب دیده در 
جریــان جنگ ۱۲ روزه، مجموعه ای از تســهیلات ویژه برای حمایت از این 
فعالان پیش بینی شــد که در قالب طرحی با همــکاری صندوق نوآوری و 
شکوفایی، تسهیلاتی به ارزش بیش از ۱۰ هزار میلیارد ریال برای حمایت از 
کسب وکارهای اقتصاد دیجیتال تخصیص یافته است.به گزارش ایسنا، در حال 
حاضر بسیاری از مشاغل هستند که صرفا اینترنتی و آنلاین انجام می شوند و 
هیچ ماهیت فیزیکی ندارند. بررسی ها نشان می دهد شرکت ها و سازمان های 
زیادی از اینترنت پرسرعت برای تسریع عملیات تجاری و استراتژی های رشد 
و توسعه ی خود، استفاده می کنند. آنها به این فناوری برای افزایش بهره وری 
و دستیابی به توسعه ی کارآیی های خود، متکی هستند و تقریباً همه کسب  و 
کارهای امروزی برای ادامه ی فعالیت های تجاری خود، به اینترنت نیاز دارند.

در سال های گذشته مسئولان و سازمان ها روش های گوناگونی را برای حمایت 
از پلتفرم های داخلی مانند وام های پنج میلیارد تومانی، پهنای باند مناسب، 
ارائــه فضای هم مکانی به صورت رایگان و تعرفه مصرف دیتا به یک ســوم 
تعرفه اینترنت کاهش یافت درنظر گرفتند.   یکی از حمایت های درنظر گرفته 
شده، معافیت های مالیاتی بوده که چند سالی است کسب وکارهای اینترنتی 
از آن بهره مند شــده اند. این موضوع برای اولین بار اواسط پاییز سال ۱۴۰۱ 
پس از رونمایی از آیین نامه حمایت از کسب و کارهای اقتصاد دیجیتال، در 
لایحه بودجه ســال ۱۴۰۲ مطرح شــد. پس از تجاوز رژیم صهیونیستی به 
کشورمان و ایجاد محدودیت های اینترنتی، درآمد برخی از کسب  و کارهای 
خرد و کوچک با کاهش رو به رو شــد. بنابراین حمایت از کســب  و کارها 
بــرای رونق دوباره آنها از موضوعاتی بود که در دســتور کار دولتمردان قرار 
گرفت.محمد رضا عارف - معاون اول رئیس جمهور- چندی پیش تأکید کرد 
کسب و کارهای آســیب دیده از حمله رژیم صهیونی در اولویت دولت قرار 
دارد بنابراین پس از برقراری آتش بس ســید ستار هاشمی-وزیر ارتباطات و 
فناوری اطلاعات- از تعدادی از پلتفرم های خدمت رســان در حوزه ارتباطات 
و فناوری اطلاعات از جمله اســنپ، یکتانت و دیجی کالا بازدید کرد.در این 
بازدیدها، وزیر ارتباطات ضمن گفت وگو با مدیران و کارکنان این مجموعه ها، 
از نزدیک در جریان دغدغه ها، مطالبات و مشــکلات آن ها قرار گرفت و پس 
از شنیدن مسائل مطرح شده، دستورات لازم را برای پیگیری فوری برخی از 
درخواســت ها صادر کرد.با گذشت دو هفته از این بازدید، حمایت از کسب و 
کارهای اقتصاد دیجیتال با شــتاب و جدیت بیشتری پیگری شد به گونه ای 
که معاون فناوری و نوآوری وزیر ارتباطات اعلام کرد فرایند حمایت از کسب  
و کارهای اقتصاد دیجیتال که در جریان جنگ تحمیلی اخیر دچار آســیب 
شــدند، آغاز شده و مجموعه ای از تسهیلات ویژه برای حمایت از این فعالان 
پیش بینی شــده اســت.  در قالب این طرح حمایتی و با همکاری صندوق 
نوآوری و شکوفایی، منابع تسهیلاتی به ارزش بیش از ۱۰ هزار میلیارد ریال 
برای حمایت از کسب وکارهای اقتصاد دیجیتال تخصیص یافته است.   تأکید 
شده هدف از این مأموریت، افزایش تاب آوری زیست بوم اقتصاد دیجیتال در 
شــرایط بحرانی و حفظ پایداری خدمات دیجیتال به مردم است. از آنجایی 
که حمایت های مالی، تســهیلاتی و عملیاتی از شرکت های داخلی در خط 
مقدم پایداری خدمات دیجیتال، بیش ازهر زمان دیگری ضروری به شــمار 
می شــمار می روند؛ مرکز ملی فضای مجازی از تشکیل تیم ویژه ای در این 
مرکز برای حمایت از کســب و کارهای دیجیتال در پی حمله ناجوانمردانه 
رژیم غاصب صهیونیســتی به کشورمان خبر داد.    براساس اعلام این مرکز، 
کارآفرینان و مدیران شرکت های اقتصاد دیجیتال اعم از فروشگاه های بر خط 
و ارائه کنندگان انواع خدمات حمل ونقل، سلامت، گردشگری، هوش مصنوعی 
و حتی تولید و صادرات انواع ســخت افزارها، در صورت مواجهه با هر مشکل 
و خللی در کســب وکار خود می توانند موضوع را در هر ســاعت از شبانه روز 

در پیام رسان بله به شماره ۰۹۰۳۱۶۲۲۷۰۱ اطلاع دهند تا پیگیری شود. 

برتری چین در انرژی بادی و 
خورشیدی تحکیم شد

چین با در اختیار داشــتن ۷۴ درصد از کل پروژه های بادی و خورشــیدی 
در حال ســاخت جهان، برتری خود را در این بخش تحکیم کرد.به گزارش 
ایسنا، »گلوبال انرژی مانیتور« )GEM( در گزارشی اعلام کرد چین که در 
حال حاضر بیشــترین ظرفیت تولید بادی و خورشیدی را در جهان دارد، در 
حال ســاخت ۵۱۰ گیگاوات ظرفیت خورشیدی و بادی در مقیاس صنعتی 
است. مجموع ظرفیت جهانی شامل سهم چین، ۶۸۹ گیگاوات است.چین در 
تلاش برای تنوع بخشیدن به منابع انرژی خود و کاهش وابستگی به واردات، 
رکوردهای زیادی را در زمینه بادی و خورشیدی ثبت کرده است. این کشور 
در ماه مه امســال، رکورد جدیدی در نصب پنل های خورشیدی جدید برای 
یک ماه ثبت کرد. افزایش ظرفیت ۹۳ گیگاواتی برای ماه مه، بیشتر از تعداد 
پنل های خورشــیدی نصب شده در هر کشور دیگری در جهان در کل سال 
۲۰۲۴ بود.»گلوبال انرژی مانیتور« در گزارشــی اعلام کرد: چین در ساخت 
انرژی های تجدیدپذیر در جهان پیشتاز است. این کشور همچنان با سرعتی 
بی سابقه به افزایش انرژی خورشیدی و بادی ادامه می دهد.با این حال، حتی 
موج عظیم انرژی بادی و خورشیدی چین نیز بدون مشکل نیست. در حال 
حاضر، بزرگترین مشکلی که این دو صنعت با آن مواجه هستند، این است که 
پکن معتقد اســت هر دو بخش به حد کافی توسعه یافته هستند تا به جای 
تکیه بر یارانه های ثابــت، در بازار تلاش و رقابت کنند. بنابراین، مقامات در 
حال کاهش بار یارانه ای برای انرژی خورشــیدی و بادی خشکی هستند، اما 
هنوز آنها را به طور کامل حذف نمی کنند.بر اساس گزارش اویل پرایس، طبق 
گزارش »گلوبال انرژی مانیتور«، چین می تواند برای کل سال ۲۰۲۵، حدود 
۲۴۶.۵ گیگاوات ظرفیت خورشــیدی جدید و ۹۷.۷ گیگاوات ظرفیت بادی 
اضافه کند. ظرفیت کل این کشــور در این دو بخش در پایان سه ماهه اول 
ســال، ۱.۵ تراوات بود. با این حال، چین به ساخت ظرفیت جدید با استفاده 
از زغال ســنگ نیز ادامه داد، زیرا این واقعیت را به رســمیت می شناسد که 
تولید بار پایه، حتی در بزرگترین بازار بادی و خورشــیدی جهان، همچنان 

حائز اهمیت است.

گزیده خبر

پزشکیان: تکرار هرگونه تجاوزی با پاسخی قاطع تر مواجه خواهد شد

خودکفایی پالایشگاه دوم پارس 
جنوبی در تأمین آب صنعتی

قیمت جدید نان های سنتی این هفته ابلاغ 
می شود

پروژه بهینه سازی واحد آب DM پالایشگاه دوم پارس جنوبی با افزایش ۶۰ درصدی ظرفیت آب شیرین کن ها 
و کاهش ۳ درصدی مصرف انرژی، به خودکفایی کامل در تأمین آب صنعتی انجامید.به گزارش خبرگزاری 
مهر به نقل از مجتمع گاز پارس جنوبی، کاظم طیبی با بیان اینکه یک پروژه بهینه ســازی گســترده در 
واحــد تولید آب DM )آب بدون مواد معدنی( و انجام عملیات اسیدشــویی تخصصی بر روی پکیج های 
آب شیرین کن این مجتمع گازی پایان یافته است، اظهار کرد: در این عملیات تمام تجهیزات کلیدی و اجزای 

حساس واحد آب DM بازسازی، نوسازی و کالیبره شد......

اعلام زمان شارژ مرحله سوم کالابرگ برای دهک های 
سهم ۱۵ درصدی معادن کرمان در بودجه نشست؛ ۴ تا ۷ به زودی

حالا نوبت اجرا و نظارت است
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جزئیات ورود نقدینگی جدید به صندوق های توسعه و تثبیت اعلام شد
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پزشکیان: تکرار هرگونه تجاوزی با پاسخی قاطع تر مواجه خواهد شدگزیده خبر

افتتاح فاز نخست بزرگترین نیروگاه خورشیدی متمرکز کشور در اصفهان

برخورداری اتباع افغانستانی 
خودمعرف از تسهیلات ویژه

مشــهد - رئیس مرکز امور اتباع و مهاجرین خارجی وزارت کشــور گفت: اتباع و 
مهاجران افغانستانی که به صورت خودمعرف اقدام به ترک کشور کنند، از تسهیلات 
ویژه برخوردار خواهند شد.به گزارش خبرنگار مهر، نادر یاراحمدی صبح جمعه در 
بازدید از از روند بازگشت اتباع افغانستانی در مرز دوغارون در نشستی با خبرنگاران 
اظهار کرد: اتباع و مهاجران افغانســتانی که به صــورت خودمعرف اقدام به ترک 
کشــور کنند، از تســهیلات ویژه برخوردار خواهند شــد.رئیس مرکز امور اتباع و 
مهاجرین خارجی وزارت کشور بیان کرد: اتباع و مهاجران افغانستانی که به صورت 
خودمعرف اقدام به ترک کشــور کنند، از تسهیلات ویژه برخوردار خواهند شد؛ اما 
متخلفان دستگیرشده سال ها در لیست سیاه قرار می گیرند.وی با اشاره به آمار اتباع 
خودمعرف افزود: در برخی اســتان ها مانند خراسان رضوی، نزدیک به ۷۰ درصد از 
اتباع افغانستانی به صورت داوطلبانه برای خروج از کشور اقدام کرده اند.یاراحمدی 
ادامه داد: افرادی که به صورت غیرقانونی در ایران حضور دارند و دســتگیر شــوند، 
در لیســت سیاه قرار گرفته و برای ســال ها از دریافت ویزای ورود به ایران محروم 
خواهند شد.رئیس مرکز امور اتباع و مهاجرین خارجی وزارت کشور به نگرانی های 
مهاجران درباره مسائل مالی و حقوقی اشاره و بیان کرد: ادارات کل اتباع در استان ها 
آمادگی دارند تا با تشکیل هیئت های حل اختلاف، مشکلات آن ها را بدون نیاز به 
هزینه های قضائی پیگیری کنند.وی درباره انتقال دارایی ها تصریح کرد: محدودیتی 
برای خروج وجوه نقد توســط اتباع افغانستانی وجود ندارد، اما باید ضوابط گمرکی 
رعایت شود.یاراحمدی درباره امکان بازگشت اتباع پس از خروج اضافه کرد: هر تبعه 
خارجی می تواند با داشــتن گذرنامه معتبر برای دریافت ویزا اقدام کند، اما تصمیم 
نهایی با دولت ایران اســت.رئیس مرکز امور اتباع و مهاجرین خارجی وزارت کشور 
با رد ادعاهای خطر جانی برای برخی اتباع افغانســتانی گفت: تنها افرادی که خطر 
جانی آنها توسط مقامات امنیتی تأیید شود، تحت پوشش کنوانسیون ۱۹۵۱ قرار 
می گیرند.وی افزود: ایران ســال ها به اتباع افغانستانی اجازه استفاده از تسهیلات را 
داده، اما با ثبات نسبی در افغانستان، دیگر ادامه این روند ضرورتی ندارد.یاراحمدی 
درباره تحصیــل فرزندان اتباع غیرقانونی ادامه داد: تنها افرادی که وضعیت قانونی 
دارند می توانند از خدمات آموزشی استفاده کنند.رئیس مرکز امور اتباع و مهاجرین 
خارجی وزارت کشور در پاسخ به شکایت های برخی اتباع درباره برخورد نامناسب در 
مسیر خروج بیان کرد: مکانیسم شکایت مانند اتباع ایرانی وجود دارد و می توانند به 
مراجع قضائی مراجعه کنند.وی با اشاره به همکاری با طالبان گفت: در ملاقات های 
رسمی و غیررســمی، مقامات افغان تضمین داده اند که اتباع اخراج شده مجدداً به 

ایران بازنگردند.

گرامیداشت »مرد گمنام« فلسطین

سرلشکر موسوی: روحیه نیروهای 
مسلح عالی است

رئیس ســتاد کل نیروهای مسلح روحیه نیروهای مسلح کشورمان را عالی توصیف 
کرد.به گزارش ایســنا، سرلشــکر ســید عبدالرحیم موســوی در حاشیه مراسم 
گرامیداشت شهید سرلشکر محمد ســعید ایزدی در جمع خبرنگاران، بیان کرد: 
ایشــان انســانی بود که تمام عمر خود را در این راه گذاشت و نام ایشان با قدس و 
فلسطین و همه شهدای قدس و همه کسانی که در مقابل رژیم نحس صهیونیستی 
مقابله کردند همیشــه خواهد درخشید. وی در ادامه اظهار کرد:  ایشان مرد بسیار 
بزرگی بود که در ظاهر از دســت دادیم، اما با عنایت خداوند خون این شــهید  از 
خود این شهید کارآیی بیشــتری خواهد داشت برای آن هدف مقدسی که داشت 
و سال های سال آن را دنبال کرد.رئیس ستاد کل نیروهای مسلح در پاسخ به این 
پرسش که روحیه نیروهای مسلح اکنون چگونه است، تاکید کرد: روحیه نیروهای 

مسلح عالی است.

منطقه آزاد مشترک آستارا پلی برای 
توسعه روابط اقتصادی ایران و قفقاز است

آستارا- دبیر شورای عالی مناطق آزاد کشور گفت: ظرفیت های بندری و گمرکی 
آستارا بستر مناســبی فراهم کرده که می تواند مبادلات منطقه قفقاز را متحول 
کند.به گزارش خبرنگار مهر، رضا مسرور صبح جمعه در بازدید از زیرساخت های 
شهرستان آستارا و در گفتگو با رسانه ها اظهار کرد: بر اساس تأکید رئیس جمهور 
مبنی بر ایجاد مناطق آزاد مشترک با کشورهای همسایه، این موضوع در دستور 
کار دبیرخانه شــورای عالی مناطق آزاد قرار دارد و در حال حاضر در چند نقطه 
مرزی کشــور در حال پیگیری است.وی با بیان اینکه تاکنون اقدامات اولیه برای 
ایجاد منطقه آزاد مشترک با کشور ترکیه انجام شده و کارگروهی نیز تشکیل شده 
است، افزود: موضوع ایجاد منطقه آزاد مشترک در مرز ریمدان با کشور پاکستان 
نیز مراحل اولیه را پشت سر گذاشته و باید مسیر قانونی خود را طی کند.آستارا 
گزینه جدی برای منطقه آزاد مشــترک با آذربایجانمعاون رئیس جمهور با اشاره 
به ظرفیت های مرز آستارا برای ایجاد منطقه آزاد بین المللی مشترک با جمهوری 
آذربایجان، اظهار داشت: آستارا دارای ظرفیت های بسیار خوبی در حوزه بندری 
و گمرکی اســت و امروز بازدید میدانی از زیرساخت های موجود و اراضی مناسب 
برای اجرای این طرح صورت گرفت.مسرور ادامه داد: مقرر است جلساتی با طرف 
آذربایجانی نیز برگزار شود تا نظر آن ها در خصوص ایجاد منطقه آزاد مشترک در 
آستارا اخذ شــود. در صورت توافق نهایی، آستارا می تواند به یکی از موفق ترین 
نمونه های همکاری مشترک اقتصادی میان ایران و آذربایجان تبدیل شود.موقعیت 
راهبردی آســتارا برای تجارت و ترانزیتمعاون رئیس جمهور با تأکید بر موقعیت 
راهبردی آســتارا در منطقه، تصریح کرد: مرز آستارا دروازه صادراتی جمهوری 
اســامی ایران به منطقه قفقاز است و ایجاد منطقه آزاد مشترک در این منطقه، 
نقش مؤثری در گســترش مبادلات بین المللی خواهد داشت و منافع اقتصادی 
ارزشمندی برای هر دو کشــور به همراه خواهد داشت.لزوم توسعه گردشگری 
دریایی در آستارامســرور همچنین با اشاره به ظرفیت گردشگری در شهرستان 
آســتارا، گفت: گردشــگری دریایی از مهم ترین حوزه هایی است که باید در این 
منطقه توسعه یابد. وی با اشــاره به لایروبی بندر آستارا افزود: عملیات لایروبی 
بندر در حال انجام است و طبق اعام ســرمایه گذار، این پروژه تا یک ماه آینده 
به بهره برداری خواهد رســید.دبیر شورای عالی مناطق آزاد کشور از برنامه ریزی 
برای ساخت اســکله مارینا در مجاورت بندر آستارا خبر داد و گفت: این اسکله 
برای پهلوگیری کشــتی های تفریحی و کروز طراحی شده است که می تواند بندر 
آستارا را به دیگر ماریناهای دریای خزر مانند بندر کاسپین متصل کند و موجب 
رونق گردشگری دریایی در شمال کشور شــود. حمایت دولت از توسعه متوازن 
آستارامسرور در پایان با قدردانی از پیگیری های نماینده مردم آستارا در مجلس 
شــورای اسامی، اظهار داشت: این طرح ها با هماهنگی مسئولان محلی، نماینده 
مجلس و حمایت دولت مردمی و هدایت های مقام معظم رهبری در حال پیگیری 
است و امیدواریم با اجرای این پروژه ها گام مهمی در مسیر توسعه پایدار و متوازن 

منطقه برداشته شود.

فاز نخســت نیروگاه خورشــیدی ۶۰۰ مگاواتی فولاد مبارکه به عنــوان بزرگترین نیروگاه 
خورشــیدی متمرکز کشــور با ظرفیت ۱۲۰ مگاوات، با حضور رئیس جمهور افتتاح شد.به 
گزارش خبرگزاری مهر، مسعود پزشکیان صبح امروز پنجشنبه، فاز اول نیروگاه خورشیدی 
»آفتاب شــرق« فولاد مبارکه را به عنوان بزرگترین نیروگاه خورشــیدی متمرکز کشور با 
ظرفیت ۱۲۰ مگاوات، به صورت ویدیوکنفرانسی افتتاح کرد.پروژه نیروگاه خورشیدی آفتاب 
شرق در زمینی به مساحت ۱۲۰۰ هکتار و با ظرفیت نهایی ۶۰۰ مگاوات در پنج زون ۱۲۰ 
مگاواتی در حال اجرا اســت.نصب، راه اندازی و ســنکرون ۱۱ تجهیز MVTS تنها ۱۵ روز 
پس از ورود به ســایت، نصب ۶۰ مگاوات استراکچر و پنل طی ۲ ماه پس از ورود تجهیزات 
به سایت )با حضور سه پیمانکار به صورت موازی و پیک تعداد نفرات ۷۲۴ نفر در اسفند ماه، 
رکــورد عملیات پایل کوبی با نصب ۶۹۳ عدد پایل در یک روز، رکورد عملیات نصب میز به 
تعــداد ۶۳ عدد معادل ۳.۴ مگاوات در یک روز و رکورد عملیات نصب پنل به تعداد ۳۸۷۶ 
عدد معادل ۲.۷ مگاوات در یک روز، از جمله رکوردهای احداث ۱۲۰ مگاوات نخســت این 

نیروگاه خورشیدی محسوب می شود.

رئیس جمهور در گفتگوی تلفنی با رئیس شورای اروپا گفت: ادامه همکاری با آژانس، مشروط 
به اصلاح رفتارهای دوگانه در قبال ایران است و تکرار هرگونه تجاوزی نیز، با پاسخی قاطع تر 
مواجه خواهد شد.به گزارش خبرگزاری مهر، مسعود پزشکیان و آنتونیو کوستا رئیس شورای 
اروپا، شــامگاه چهارشنبه در تماسی تلفنی درباره آخرین تحولات بین المللی، به ویژه جنگ 

تحمیلی ۱۲ روزه علیه ایران و نیز چشــم انداز روابط میان جمهوری اسلامی ایران و اتحادیه 
اروپــا به گفت وگو پرداختند.رئیس جمهور در این تماس، ضمن تبیین مواضع اصولی دولت 
جمهوری اسلامی ایران در مسیر تعامل سازنده و گفت وگوی مؤثر با جهان، بر پایبندی تهران 
به صلح، ثبات و امنیت منطقه ای و بین المللی، به ویژه در دوره جدید تأکید کرد.پزشــکیان 

با تشــریح اقدامات جنایت بار رژیم صهیونیســتی و نقش مخرب این رژیم در برهم زدن 
صلح و امنیت جهانی، تصریح کرد: کشــور ما در شرایطی هدف تجاوز رژیم صهیونیستی 
و آمریکا قرار گرفت که در مســیر گفت وگو و مذاکره قرار داشــت و هنگامی که با پاسخ 
قاطع جمهوری اسلامی ایران مواجه شدند، ناگزیر به درخواست آتش بس شدند. بی تردید 
رژیم صهیونیســتی بدون هماهنگی و اجازه آمریکا توان انجام چنین اقدامی را نداشــت.

رئیس جمهور در ادامه در پاسخ به ابراز نگرانی رئیس شورای اروپا درباره توقف همکاری 
ایــران با آژانس بین المللی انــرژی اتمی، بر پایبندی جمهوری اســلامی ایران به اصول 
گفت وگو، دیپلماسی، احترام متقابل و چارچوب های حقوق بین الملل تأکید کرد و مصوبه 
اخیر مجلس شورای اســلامی را واکنشی به رفتارهای جانبدارانه و غیرحرفه ای مدیرکل 
آژانس انرژی اتمی دانست.پزشکیان افزود: عدم رعایت اصل بی طرفی در ارائه گزارش ها، 
چشم پوشــی از حمله آشــکار به تأسیسات هسته ای کشورمان و ســکوت در برابر نقض 
قوانین بین المللی، از جمله مصادیقی اســت که جایگاه و اعتبار آژانس را با تردید مواجه 
می کند و منجر به تصویب چنین قانونی در مجلس شــورای اســلامی شــده است. طبعاً 
یکی از انتظارات کشــورها در قبال عضویت در نهادهــای بین المللی نظیر آژانس انرژی 
اتمی، بهره مندی متوازن از حمایت ها و مزایای عضویت در آنها است؛ در غیر این صورت، 
عضویــت یا عدم عضویت در این نهادها، فاقــد ارزش و توجیه خواهد بود.رئیس جمهور 
همچنین با اشــاره به ســابقه همکاری های گســترده و مبتنی بر اصول میان جمهوری 
اســلامی ایران و آژانس در سال های گذشته، تصریح کرد: ادامه این همکاری ها، مشروط 
به اصلاح رفتارهای دوگانه در قبال پرونده هســته ای ایران است. تکرار هرگونه تجاوزی 
نیز، با پاسخی قاطع تر و پشــیمان کننده تر مواجه خواهد شد.پزشکیان ضمن قدردانی از 
تلاش های رئیس شــورای اروپا در مسیر تقویت دیپلماســی و تعامل سازنده، بر آمادگی 
جمهوری اسلامی ایران برای گسترش روابط و حل وفصل مسائل فیمابین با اتحادیه اروپا 
از طریق گفت وگوهای ســازنده و محترمانه تأکید کرد.در ایــن گفتگوی تلفنی، آنتونیو 
کوســتا نیز با اشــاره به تمایل اتحادیه اروپا به یافتن راه حل هــای دیپلماتیک برای حل 
مســائل موجود و گسترش همکاری با جمهوری اســلامی ایران، گفت: با جنابعالی کاملًا 
موافقم که سازمان های بین المللی باید از هرگونه استاندارد دوگانه اجتناب کنند. اتحادیه 
اروپا احترام عمیقی برای تاریخ، تمدن و فرهنگ ملت ایران قائل اســت و آمادگی کامل 
برای گفت وگو و همکاری دارد.رئیس شــورای اروپا همچنین با ابراز تســلیت صمیمانه 
شهادت جمعی از هموطنان ایرانی در پی حملات اخیر رژیم صهیونیستی، گفت: اتحادیه 
اروپا همچنین نقض حقوق بشــر از ســوی اســرائیل در غزه را محکوم می کند و بر لزوم 
توقف جنگ، ارسال کمک های بشردوستانه و حمایت مؤثر از مردم فلسطین تأکید دارد.

ســخنگوی دولت در یادداشــتی نوشــت: بیایید باور کنیم که ما همه، با هر ســلیقه 
و دیدگاهــی، در یک کشــتی نشســته ایم. امروز دفــاع از ایران، فراتــر از جناح ها و 
مرزبندی ها، یک مســئولیت ملی اســت.به گزارش خبرگزاری مهر، فاطمه مهاجرانی 
ســخنگوی دولت در یادداشتی نوشــت: »مصاحبه اخیر رئیس جمهوری محترم، دکتر 
مســعود پزشکیان با شــبکه جهانی »تاکر کارلســون«، یک رویداد معمول رسانه ای 
نبود؛ بلکه گامی هوشــمندانه و شــجاعانه در مســیر بازنمایی صدای مردم ایران در 
ســطح بین المللی بود. در جهانی که تصویر جمهوری اســلامی ایران اغلب از دریچه 
رســانه های معاند و تحریف شده منتقل می شود، گفتگوهای مستقیم، صریح و مستند، 
ضرورتی انکارناپذیرند.در این مصاحبه پیام ایران روشن بود: ما ملتی هستیم با تاریخ، 
فرهنــگ و عزتی کــه اجازه نمی دهیم دیگــران آن را با روایت خــود مصادره کنند. 
رئیس جمهــوری با زبانی آرام اما مقتدر، بر اصول دیرین سیاســت خارجی جمهوری 
اســلامی تأکید کرد؛ یعنی اصــول مخالفت با جنگ افروزی، دفــاع از حقوق ملت ها، 
پرهیز از ســلاح های کشــتار جمعی و آمادگی برای گفتگو بر اســاس احترام متقابل.

در ایــن میــان اما نمی توان از برخــی واکنش های انتقادی داخلی عبــور کرد. انتقاد 
حق طبیعی جامعه اســت و دولت، همواره خود را پاسخگو می داند. اما انتظار می رود 
نقدها، بر پایه دقت، انصاف و منافع ملی اســتوار باشــند. تقلیل این گفتگوی مهم به 
تعابیری جزئی یا تفســیرهای شتاب زده، هم از اعتبار آن و هم از ظرفیت هایی که در 
این سطح از دیپلماسی عمومی می توان بهره برداری کرد می کاهد.امروز کشور ما بیش 

از هر زمان، نیازمند هم صدایی و هم افزایی اســت. دولت منکر تنوع نگاه ها نیســت. 
اما معتقد اســت در مواجهه بــا چالش های جهانی، یکپارچگــی ملی از ضروریات 
قطعی اســت. هیچ کس از نقد گله ندارد؛ گله آنجا اســت کــه برخی هنوز تفاوت 
بیــن گفتگو و وادادگــی، یا تفاوت صراحــت و سســتی را در نیافته اند.اگر امروز 
رئیس جمهوری ایران مســتقیماً با افکار عمومی غرب صحبت می کند، نشانه قدرت 
و بلوغ جمهوری اســلامی است، نه ضعف آن. بی واسطه ســخن گفتن با جهان، از 
نشــانه های حاکمیت ملی اســت؛ نه خلاف آن.دولت بر این باور اســت که گفتگو، 
گامی در راســتای کاهش ســوءتفاهم ها، خنثی سازی پروژه ایران هراسی و دفاع از 
تصویر واقعی ملت ایران اســت. در این مســیر همه جریان های سیاســی و فکری 
می توانند و باید همراه باشــند. چرا که شــأن ایران، شــأن یک تمدن ریشه دار و 
مردمی بزرگ اســت.امروز نگاه های ما باید متناســب با تحولات جهانی و نیازهای 
ملی بازســازی شود. دیپلماسی رسانه ای جز ابزارهای نرم قدرت است و ایران باید 
در این میدان نیز حضور فعال، مؤثر و هوشــمندانه داشــته باشد. دولت جمهوری 
اســلامی ایران با تکیه بر رأی ملت و بر پایه منافع و امنیت ملی، مســیر روشــنی 
را در پیش گرفته اســت. این مســیر، نیازمند همراهی همگانی اســت؛ از نخبگان 
تــا رســانه ها، از احزاب تا دانشــگاه ها. بیایید باور کنیم که ما همه، با هر ســلیقه 
و دیدگاهی، در یک کشــتی نشســته ایم. امروز دفاع از ایــران، فراتر از جناح ها و 

است.« ملی  مسئولیت  یک  مرزبندی ها، 

سخنگوی وزارت امور خارجه به تحریم گزارشگر وضعیت حقوق بشر در فلسطین اشغالی اشاره کرده و 
نوشت: شما در حال نمایش نفاقی عریان و تمام عیار هستید و دنیا دارد تماشا می کند.به گزارش خبرگزاری 
مهر، اسماعیل بقایی سخنگوی وزارت امور خارجه در حمایت از گزارشگر ویژه حقوق بشر در فلسطین در 
صفحه شخصی اش نوشت: حقیقت را نمی توان با تحریم سرکوب کرد. خانم فرنچسکا آلبانیز، گزارشگر 
وضعیت حقوق بشر در فلسطین اشغالی، به خاطر بیان حقیقت و ایستادگی در برابر نسل کشی، اشغالگری 
و آپارتاید تحریم شده و در معرض قلدری قرار می گیرد.وی با بیان اینکه همزمان نتانیاهو که یک جنایتکار 
جنگی تحت تعقیب دیوان بین المللی کیفری است در واشنگتن مورد استقبال قرار می گیرد، گفت: شما 

در حال نمایش نفاقی عریان و تمام عیار هستید و دنیا دارد تماشا می کند.

 ســخنگوی هیأت رئیسه مجلس اعلام کرد: آقایان »سید بهزاد پورســید«، »ذبیح الله خدائیان«، »هادی طحان نظیف«، 
»محمدرضا صارمی«، »غلام رضا مولابیگی« و »محمدرضا صابر« ۶ حقوقدانی هســتند که از ســوی رئیس قوه قضاییه به 
مجلس شورای اسلامی معرفی شده اند و با رای نمایندگان مجلس ۳ نفر از این ۶ نفر به عنوان حقوقدان به عضویت شورای 
نگهبان درخواهند آمد.به گزارش ایسنا، عباس گودرزی سخنگوی هیأت رئیسه مجلس از معرفی ۶ حقوقدان برای عضویت 
در شــورای نگهبان به مجلس شورای اسلامی خبر داد و گفت: آقایان »سید بهزاد پورسید«، »ذبیح الله خدائیان«، »هادی 
طحان نظیف«، »محمدرضا صارمی«، »غلام رضا مولابیگی« و »محمدرضا صابر« ۶ حقوقدانی هستند که از سوی رئیس قوه 
قضاییه به مجلس شورای اسلامی معرفی شده اند.وی اظهار کرد: بر این اساس از میان این افراد ۳ نفر با رأی نمایندگان 
برای مدت ۶ ســال به عنوان عضو حقوقدان شورای نگهبان انتخاب خواهند شد.دوره عضویت ۶ عضو شورای نگهبان به 
پایان می رسد انتظار برای ترکیب جدید شورای نگهبان سخنگوی هیئت رئیسه مجلس گفت: پایان هفته جاری، رای گیری 

برای انتخاب ۳ نفر از اعضای حقوقدانان شورای نگهبان انجام می گیرد.

تحریم گزارشگر حقوق بشر در فلسطین 
اشغالی نفاقی عریان است

از سوی رئیس قوه قضائیه انجام شد
معرفی ۶ حقوقدان برای عضویت در شورای نگهبان

مهاجرانی: امروز دفاع از ایران، فراتر از جناح ها یک مســئولیت ملی است
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گزیده خبرگزیده خبر سهم ۱۵ درصدی معادن کرمان در بودجه نشست؛ حالا نوبت اجرا و نظارت است

کرمان- پس از سال ها پیگیری سهم ۱۵ درصدی معادن کرمان سرانجام وارد بودجه 
۱۴۰۴ شــد و اکنون زمان اجرای دقیق و نظارت مستمر است.خبرگزاری مهر - گروه 
اســتان ها: در سال های اخیر، اســتان کرمان با وجود برخورداری از بزرگترین معادن 
کشــور همچون گل گهر و مس سرچشمه از منافع واقعی آن ها در خاک خود بی بهره 
مانده اســت.یکی از مهم ترین نمودهای این بی عدالتی، عدم انتقال گردش مالی این 
شرکت ها به داخل استان کرمان است؛ مسأله ای که نه تنها باعث محروم ماندن کرمان 
از ظرفیت های اقتصادی خود شــده، بلکه به تضعیف زیرساخت ها، افزایش نارضایتی 

عمومی و تعمیق فاصله میان درآمدهای منطقه ای و توسعه محلی منجر شده است.
با توجه به درآمدهای هنگفت و چندین میلیارد دلاری شــرکت های بزرگ نظیر گل 
گهر، مس سرچشمه، گهر زمین و… نیاز است گردش مالی آنها به استان کرمان بیاید، 
اما این مسئله محقق نشده است.این در حالی است که طبق قانون، باید ۱۵ درصد از 
حقوق دولتی معادن به اســتان های محل استخراج بازگردد؛ اما سهم واقعی کرمان از 
این حق قانونی، در ســال های گذشته ناچیز و گاه نزدیک به صفر بوده است.از سوی 
دیگر، مسئولیت اجتماعی شــرکت ها که می تواند نقش مهمی در کاهش آسیب های 
زیست محیطی و اجتماعی ناشــی از فعالیت های معدنی ایفا کند، یا به درستی اجرا 
نمی شــود یا به صورت پراکنده و نامنسجم باقی مانده است.در شرایطی که کرمان، با 
ســهمی معادل نیمی از درآمد حقوق دولتی معادن کشور، می تواند بخش عمده ای از 
مشکلات زیرساختی، آموزشی، بهداشتی و رفاهی خود را رفع کند، اما به دلیل ضعف 
در پیگیری های اجرایی، نبود شــفافیت و محدودیت های قانونی در ســطح ملی، این 
فرصت طلایی تبدیل به یک حسرت همیشگی شده است.اکنون زمان آن رسیده که 
مردم، مسئولان استانی و نمایندگان مجلس، با هم افزایی و مطالبه گری منسجم، حق 

قانونی و طبیعی کرمان را باز پس گیرند.
_۱۱zon.jpgشــهروند کرمانی: نمی پذیریم که حق ما جای دیگری خرج شودعلی 
رضایی، یکی از شهروندان کرمانی در گفتگو با مهر اظهار کرد: پرداخت سهم اجتماعی 
معــادن، می تواند در دراز مدت به نفع صنایع باشــد و همچنین برای مردم بومی آن 
منطقه منافعی را به همراه داشــته باشــد.وی گفت: مردم باید در این زمینه مطالبه 
گر باشند و همچنین مسئولان استانی باید صدای مردم کرمان را به گوش مسئولان 
کشوری برسانند. این شهروند کرمانی با انتقاد از اینکه حقوق دولتی معادن به استان 
پرداخت نمی شــود، افزود: بنده به عنوان یک شهروند کرمانی اصلًا راضی نیستم که 
ســهم کرمان در شهرهای دیگر خرج شود. وی گفت: این منابع می تواند باعث آبادی 
هر چه بیشــتر کرمانی شــود که در بســیاری زمینه ها دچار عقب ماندگی نسبت به 
استان های دیگر است. چرا فقط ۱۵ درصد؟ سهم کرمان باید ۱۰۰ درصد باشد رئیس 
اتاق کرمان نیز در گفتگو با خبرنگار مهر اظهار کرد: مسئولیت اجتماعی طیف وسیعی 
از وظایف هر ســازمانی است که در دنیا مطرح شده است، ما به بخش کوچکی از این 
مساله می پردازیم و انتظاراتمان در این حد کم شده است.سید مهدی طبیب زاده، بیان 
کرد: غیر از سازمان های معدنی، همه ارگان ها، شرکت ها و حتی اتاق بازرگانی هم در 
قبال جامعه ای که در آن قرار گرفته، مسئول است.وی افزود: دامنه مسئولیت اجتماعی 
فراتر از آن چیزی است که تصور می کنیم و جزو ضرورت ها است و مسئولیت اجتماعی 
لازمه بقای سازمان ها برای توسعه پایدار است.وی در خصوص ۱۵ درصد حقوق دولتی 
معادن بیان کرد: ما معتقدیم که چرا ۱۵ درصد؟ این ســهم باید ۱۰۰ درصد باشــد.

طبیــب زاده، گفت: حقوق دولتی معادن کرمان ۳۰ هزار میلیارد تومان اســت و باید 

با توجه به اینکه معادن، کارگر و آلودگی محیط زیســت ناشــی از فعالیت معدنی در 
کرمان است، پس باید پولش به استان برسد. وی افزود: معادن جزو انفال و مانند نفت 
مال کشور است، اما طبق قانون ۱۵ درصد از حقوق دولتی باید به استان بازگرداننده 
شود. وی گفت: تا به حال ۱۵ درصد در مجلس مصوب می شد و دولت باید این پول را 
توزیع می کرد، اما دولت برای آن سقف می گذاشت. به عنوان مثال، عنوان می کرد ۱۵ 
درصد تا ســقف ۵ هزار میلیارد تومان پرداخت می شود و این سقف محدودیت ایجاد 
می کرد و در جمع کمتر می شد و مثلًا از ۱۵ درصد به ۲ تا ۳ درصد کاهش می یافت.

نقش مجلس در نظارت بر اجرای قانون بازگشت حقوق دولتیرئیس اتاق کرمان بیان 
کرد: امســال با پیگیری های انجام شــده و تاکید مجلس، ۱۵ درصد باید در سقفش 
پرداخت شــود؛ به این معنا که دیگر دولت نمی تواند برای آن سقف تعیین کند و به 
نظر می آید که اگر روش دیگری انتخاب نکنند و از زیر بار این مســئولیت شانه خالی 
کنند، اوضاع بهتر می شود.طبیب زاده، با اشاره به اینکه باید پیگیری کنیم که مصوبه 
مجلس اجرایی شود، گفت: مجلس که قانون را مصوب می کند، شأن نظارتی هم دارد؛ 
پس باید مجلس بر اجرای این مصوبه نظارت کند. در این خصوص ســاز و کار قانونی 

برای برخورد هم وجود دارد.
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مالی به کرمان معاون برنامه ریزی و سرمایه گذاری صمت استان کرمان در گفتگو با 
خبرنگار مهر در خصوص انتقال حســاب ها و گردش مالی شرکت های کرمان به این 
استان اظهار کرد: این مساله در برنامه ششم قانون شد، اما عملًا تاکنون اتفاق خاصی 
در این زمینه رخ نداده است.ناهید کلانتری، ادامه داد: بارها در جلسات مطرح کرده ایم 
که شــورای هماهنگی بانک ها هم در جلسات شورای معادن در این خصوص گزارش 
دهد و بر اســاس ماده ۴۳ قانون برنامه ششــم معادن بــزرگ و صنایع فرآوری باید 
دفاتر و حســاب های مالی شأن را به استان ها بیاورند.وی گفت: علی رغم پیگیری های 
انجام شــده، گزارش شــفافی در این خصوص نداریم، به عنوان مثال شرکت گل گهر 
که می گوید حســاب هایش را به استان کرمان منتقل کرده است، مشخص نیست که 
میزان گردش مالی اش در کل کشــور چه میزان اســت و چنــد درصد را به کرمان 
منتقل کرده اســت.کلانتری، افزود: طبق اعلام شرکت های بزرگ در جلسات مختلف 
اختیارات بانک ها در تهران بسیار بیشتر است و راحت تر می توانند تسهیلات و مسائل 
ارزی و ریالی شــأن را بانک های تهران حل و فصل کنند که این مشکل به کم بودن 
اختیارات استانی بر می گردد.معاون برنامه ریزی و سرمایه گذاری صمت استان کرمان 
در خصوص بازگشت حقوق دولتی به استان کرمان بیان کرد: پی گیری های خوبی در 
بحث برگشت حقوق دولتی به استان کرمان انجام شده است.وی گفت: چنانچه حقوق 
دولتی به استان کرمان برگردد، متولی آن سازمان مدیریت برنامه ریزی استان می شود 
و بر اســاس نیاز مناطق اقدام به ساخت مدرسه، مرکز بهداشت، راه و … می کند.وی 
افزود: مســئولیت های اجتماعی تدوین شده نیســت و اغلب بسته به درخواست های 
ارگان های مختلف انجام می شود و در صورت برگشت حقوق دولتی و مشخص شدن 
متولی، این منابع یک کاسه می شوند و در جاهای مورد نیاز مردم صرف می شود.واریزی 

حقوق دولتی کرمان معادل ۵۰ درصد حقوق دولتی کشور
کلانتری، با اشاره به پیگیری ها برای برگشت ۱۵ درصد حقوق دولتی به استان کرمان، 
اظهار کرد: واریزی حقوق دولتی اســتان کرمان حدود ۵۰ درصد حقوق دولتی کشور 

است و رقمی بزرگ به شمار می رود و باید نگاه ویژه ای به این استان شود.

معاون برنامه ریزی و ســرمایه گذاری صمت اســتان کرمان در خصوص میزان رقم 
برگشتی به استان بیان کرد: در سنوات قبل این عدد در حد صفر بوده است؛ در سال 
۱۴۰۰ وصولی حقوق دولتی کل کشور ۱7 هزار میلیارد تومان بوده که از این عدد ۱۰ 
هزار و 6۰۰ تومان مربوط به استان کرمان بوده است؛ در این سال سهم قانونی استان 

هزار و 6۰۰ میلیارد تومان بوده که فقط ۸ میلیارد تومان پرداخت شد.
وی ادامه داد: با پیگیری های بسیار زیاد در سال ۱۴۰۱ برای نخستین بار یک جهشی 
داشــتیم و این عدد از ۸ میلیارد تومان این عدد به ۲99 میلیارد تومان رســید و در 
سال ۱۴۰۲ این رقم به ۳۵۰ میلیارد تومان رسیده است.عدد قانون بودجه با عدد ۱۵ 
درصد قانون معادن یکسان شده اســت کلانتری بیان کرد: هر سال در قانون بودجه 
ســنواتی برای برگشت حقوق دولتی به اســتان ها سقف تعیین می شد، و بالاتر از آن 
رقمی برگشت داده نمی شد. اما با پی گیری های انجام شده عدد قانون بودجه با عدد 
۱۵ درصد قانون معادن یکســان شده اســت؛ امیدواریم امسال و سال آینده این عدد 
خوب را دریافت کنیم.وی گفت: چنانچه این عدد واریز شود و در بودجه استان بیاید، 
تأثیر خوبی در انجام مسئولیت اجتماعی شرکت ها در روستاها و مناطق اطراف معادن 

می گذارد و مردم می توانند از آن منتفع شوند.
۱۱zon.jpg_6۴۳۴6سهم قانونی معادن باید به مردم بازگردد

رئیس دادگســتری ســیرجان هم چندی پیش با انتقاد از وضعیت زیرســاختی این 
شهرستان، خواستار اجرای قانون بازگشت ۱۵ درصد سهام معادن به استان و استفاده 
مردم از منافع صنایع معدنی شد.حجت الاسلام محمود محمدی، با اشاره به مشکلات 
موجود در حوزه راه ها و مبلمان شهری سیرجان اظهار کرد: وضعیت نامناسب جاده ها 
و خیابان ها در شأن مردم این شهرستان نیست و زیرساخت های شهری باید متناسب 
با ظرفیت های اقتصادی منطقه توســعه یابد.وی بــا بیان اینکه بهره برداری از معادن 
علاوه بر منافع اقتصادی، آســیب هایی در حوزه های زیســت محیطی و اجتماعی به 
همراه داشــته است، افزود: در کنار این آسیب ها، مردم سیرجان باید به طور ملموس 
از برکات صنعت و معدن برخوردار شوند.امام جمعه موقت سیرجان همچنین با اشاره 
به قانون اختصاص ۱۵ درصد از سهام دولتی معادن به استان ها، گفت: این سهم حق 
قانونی مردم سیرجان است و انتظار می رود نماینده مردم در مجلس با جدیت موضوع 
را پیگیــری کنند.وی تاکید کرد: صنایع معدنی باید مســئولیت اجتماعی خود را در 
حوزه هایی مانند بهسازی مبلمان شهری، ارتقا فرهنگی، ایجاد اشتغال و بهبود معیشت 
مردم به درســتی ایفا کنند.حجت الاسلام محمدی، خواســتار تلاش جدی فرماندار و 
نماینده مردم سیرجان در جذب منابع و تخصیص سهم قانونی شهرستان شد و افزود: 
ایــن اقدام می تواند ضمن رفع محرومیت، زمینــه کاهش ناهنجاری های اجتماعی را 
فراهم کند.حق از دســت رفته کرمان، بالاخره وارد بودجه ۱۴۰۴ شــداین در حالی 
است که بنا به اعلام رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان کرمان، امسال برای 
اولین بار و بعد از پیگیری های استاندار کرمان در تهران، سهم ۱۵ درصد حقوق دولتی 
استان ها از حقوق دولتی معادن در بودجه ۱۴۰۴ دیده شده است. محمدرضا وحیدی، 
در جلسه شورای برنامه ریزی و توسعه گفت: البته رقم پرداختی برگشت حقوق دولتی 
به اســتان ها منوط به درصد دریافت آن ها از معادن دارد و منوط به تناســب میزان 
پرداخت هر اســتان به خزانه کشــور، اعتبارات به استان ها ابلاغ می شود. بنا به گفته 
وحیدی رقم دیده حقوق دولتی در کل کشــور ۵۵ همت )هزار میلیارد تومان( دیده 
شده که ۱۵ درصد آن ۸ هزار و ۲۵۰ میلیارد تومان خواهد بود که طبق بودجه باید ۵ 
هزار و ۲۵۰ میلیارد تومان از طریق اعتبارات هزینه ای و ۲ هزار و ۸۰۰ میلیارد تومان 
در قالب اعتبارات تملک دارایی های ســرمایه ای به استان ها بر گردد. با توجه به اینکه 
هر ســال بیش از ۵۰ درصد از حقوق دولتی معادن را کرمان به خزانه واریز می کرده 
است، انتظار بر این است که نیمی از ۱۵ درصد که ۴ هزار میلیارد تومان است به کرمان 
برگردد.این عدد برابر یک ســوم کل بودجه عمرانی کل استان است و می تواند کمک 
شایانی به پیشرفت و توسعه کرمان داشته باشد. باید به روشنی تاکید کرد که فرصت 
پیش آمده در بودجه ۱۴۰۴، می تواند نقطه عطفی در مسیر احقاق حقوق ازدست رفته 

مردم کرمان باشد.
برای نخستین بار، سهم قانونی ۱۵ درصد از حقوق دولتی معادن در بودجه لحاظ شده 
و این بار، برخلاف سال های گذشته، خبری از سقف گذاری های محدود کننده نیست و 
تحقق این سهم، می تواند منبعی قابل توجه برای جبران عقب ماندگی های زیرساختی، 
آموزشی و رفاهی استان باشد؛ مشروط بر آنکه این قانون به درستی اجرا و سهم کرمان 
بدون تعلل پرداخت شــود.با این حال، این تنها بخشی از مسیر است و انتقال گردش 
مالی شرکت های بزرگ معدنی به داخل استان، تدوین برنامه ای شفاف برای مسئولیت 
اجتماعی صنایع و ایجاد ســاز و کارهای نظارتی دقیق برای اطمینان از اجرای قانون، 
از دیگر اقداماتی اســت که باید در دستور کار قرار گیرد.مطالبه گری عمومی، انسجام 
نهادهای اجرایی استان و نظارت جدی نمایندگان مجلس می تواند ضامن اجرای کامل 
این مصوبه باشــد.کرمان دیگر تاب وعده های عمل نشــده را ندارد؛ مردمی که سال 
هااســت تبعات آلودگی، مهاجرت، نابرابری و توســعه نیافتگی را تحمل کرده اند، به 

درستی خواهان بهره مندی از منابع طبیعی سرزمین خود هستند.

خودکفایی پالایشگاه دوم پارس جنوبی 
در تأمین آب صنعتی

پروژه بهینه سازی واحد آب DM پالایشــگاه دوم پارس جنوبی با افزایش 6۰ درصدی ظرفیت 
آب شــیرین کن ها و کاهش ۳ درصدی مصرف انرژی، به خودکفایی کامل در تأمین آب صنعتی 
انجامید.بــه گــزارش خبرگزاری مهر به نقل از مجتمع گاز پــارس جنوبی، کاظم طیبی با بیان 
اینکه یک پروژه بهینه ســازی گسترده در واحد تولید آب DM )آب بدون مواد معدنی( و انجام 
عملیات اسیدشویی تخصصی بر روی پکیج های آب شیرین کن این مجتمع گازی پایان یافته است، 
اظهار کرد: در این عملیات تمام تجهیزات کلیدی و اجزای حســاس واحد آب DM بازســازی، 
نوسازی و کالیبره شد.وی با اشاره به اینکه این اقدام به بهبود پایداری فرآیند، ارتقای کیفیت آب 
تغذیه بویلرها و کاهش محسوس خطرات ناشی از خوردگی و رسوب گذاری در تجهیزات حساس 
پالایشگاه منجر شد، تصریح کرد: با اسیدشویی دقیق، ظرفیت عملیاتی پکیج های آب شیرین کن 
تــا 6۰ درصد افزایش یافت، به نحوی که نیاز به واردات آب از منابع خارجی به طور کامل حذف 
و خودکفایی عملیاتی پالایشــگاه در تأمین آب صنعتی محقق شد.رئیس بهره برداری پالایشگاه 
دوم پــارس جنوبی با تأکید بــر اینکه این پروژه با هدف تحقــق راهبردهای کلان مجتمع گاز 
پارس جنوبی در زمینه کاهش هزینه های عملیاتی، بهره وری حداکثری از منابع داخلی و افزایش 
تاب آوری تأسیسات حیاتی در برابر بحران های احتمالی به اجرا درآمده است، گفت: با اجرای این 
اقدام های زیرســاختی، شاخص مصرف انرژی در پالایشگاه دوم نیز حدود ۳ درصد کاهش یافته 
که این موضوع گام مهمی در تحقق اهداف زیســت محیطی و بهره برداری هوشــمندانه از منابع 

انرژی به شمار می رود.

برق آبی ها چقدر برق تولید می کنند؟

امســال پنجمین سال خشک برای کشور است، اما با این حال برنامه ریزی برای وارد مدار شدن 
نیروگاه های برق آبی ادامه دارد و آنطور که پیش بینی می شــود امســال نیز مانند ســال قبل از 
ظرفیت برق آبی ها اســتفاده خواهیم کرد.به  گزارش ایســنا، در شرایطی که کشور با چالش های 
ناشــی از تغییرات اقلیمی، کاهش منابع آبی و ناترازی در تولید و مصرف انرژی مواجه اســت، 
نقش نیروگاه های برق آبی در حفظ پایداری شــبکه برق بیش از گذشــته اهمیت یافته است. با 
آغاز فصل تابستان و افزایش تقاضای برق، انتظار می رود بخش قابل توجهی از تأمین برق کشور، 
همچون سال های گذشته، بر عهده نیروگاه هایی باشد که با اتکا به ظرفیت های آبی کشور فعالیت 
می کنند.در همین راستا و بر اســاس برنامه ریزی انجام شده در ابتدای سال آبی ۱۴۰۳–۱۴۰۴، 
عملیات تعمیرات و آماده ســازی نیروگاه های برق آبی از مهرماه ســال گذشته آغاز شد. مطابق 
اعلام دفتر توسعه نظام های فنی، بهره برداری و دیسپاچینگ برق آبی شرکت مدیریت منابع آب 
ایــران، تاکنون بخش اعظم این عملیات به انجام رســیده و تعمیــرات باقی مانده نیز تا پیش از 
ورود به دوره اوج مصرف تابســتان، به پایان خواهد رسید.آن گونه که تقی عبادی - مدیرکل این 
دفتر - اعلام کرده اســت، روند تعمیرات طبق برنامه زمان بندی پیش رفته و واحدهای برق آبی 
کشــور آماده ورود به مدار در زمان نیاز حداکثری شــبکه هســتند. این در حالی است که سال 
آبی جاری یکی از خشــک ترین دوره های ثبت شده در سال های اخیر به شمار می رود و کاهش 
محســوس بارش ها منجر به افت ورودی آب به ســدهای کشور، از جمله سدهای دارای نیروگاه 
برق آبی شده است.در چنین شرایطی، انتظار می رفت تولید برق از منابع آبی با کاهش چشم گیر 
مواجه شود. با این حال، به واسطه برنامه ریزی دقیق برای تولید حداکثری در ایام پیک، مدیریت 
هدفمند مخازن، ذخیره ســازی آب در ماه های غیرپیک و بهره بــرداری در بازه های زمانی پیک 
شبکه، پیش بینی می شــود میزان تولید برق این نیروگاه ها در تابستان ۱۴۰۴، حداقل در سطح 
تابستان گذشته حفظ شود.سدهای زنجیره ای کارون بزرگ چقدر برق تولید می کنند؟برنامه ریزی 
بــرای بهره برداری هدفمند از نیروگاه های برق آبی، به ویژه در حوضه ســدهای زنجیره ای کارون 
بزرگ، افزایش راندمان تولید و هماهنگی با نیازهای پایین دست، از جمله اقدامات کلیدی در این 
راستا بوده است. حجم مخازن سدهای حوضه کارون بزرگ ۱۵ میلیارد متر مکعب است که ۸.۳ 
میلیارد متر مکعب آن می تواند برای تولید انرژی مورد اســتفاده قرار گیرد. )۵ ســد در کارون و 
یک ســد در دز( همچنین پیش بینی آورد اولیه در سال آبی ۱۴۰۴ - ۱۴۰۳ که توسط شرکت 
مدیریت منابع آب و با هماهنگی سازمان آب و برق خوزستان و شرکت توسعه منابع آب و نیرو 
انجام شــده ۱۳.۱ میلیارد متر مکعب اســت که مقرر شد در این مدل ورودی ۱۳.۱ میلیارد متر 
مکعب در نظر گرفته شود.علاوه  بر این مقرر شد متناسب با آورد، میزان خروجی ۱۳ میلیارد متر 
مکعب دز و گتوند در نظر گرفته شود با لحاظ ۳۰۰ میلیون متر مکعب آب مورد نیاز طرح غدیر و 
همچنین تامین آب کامل کشت برنج در مهر و آبان ماه ۱۴۰۳ به میزان ۸۰۰ میلیون متر مکعب 
بیشــتر از الگوی مصوب حوضه در سال آبی جاری در صورت عدم اعمال محدودیت حداقل نیاز 

پایین دست ۱۱.9 میلیارد متر مکعب است.

خبر بد ترکیه برای صادرکنندگان گاز
ترکیــه یکــی از بازارهای بــرق برخوردار از ســریع ترین نرخ رشــد در جهان اســت و 
صادرکنندگان گاز طبیعی و ال ان جی، به این کشور به عنوان یک بازار کلیدی با پتانسیل 
رشــد چشــم دوخته اند، اما گسترش ســریع منابع انرژی پاک ترکیه ممکن است آنها را 
ناامید کند.به گزارش ایسنا، افزایش ظرفیت خورشیدی، ماه گذشته برای اولین بار، تولید 
برق خورشیدی  را از تولید برق گازی در ترکیه بالاتر برد. از سوی دیگر، قرار است تولید 
اولین نیروگاه هسته ای این کشور ظرف چند ماه آینده آغاز شود.ترکیه همچنین در حال 
اســتقرار باتری های در مقیاس بزرگ برای ذخیره برق مازاد از مزارع بادی و خورشــیدی 
است که می توانند در زمان اوج تقاضا استفاده شوند و ذخیره ۸۰ گیگاوات ساعت باتری تا 
ســال ۲۰۳۰ را هدف گرفته است.به نظر می رسد این ترکیب افزایش منابع انرژی پاک در 
کنار گســترش ظرفیت ذخیره سازی، استفاده ترکیه از گاز و سایر سوخت های فسیلی در 
تولید برق را محدود کند و ممکن است باعث شود که سرمایه گذاران بازار گاز برای یافتن 
پتانسیل رشد، به جستجوی جای دیگری بپردازند.داده های اندیشکده انرژی »امبر« نشان 
می دهد که تقاضای ترکیه برای برق از ســال ۲۰۱9 تا ۲۰۲۴، به میزان ۱۴ درصد رشــد 
کرده اســت، در حالی که تقاضا برای برق در سراسر اتحادیه اروپا در همین مدت، حدود 
پنج درصد کاهش یافته اســت.طبق گزارش »امبر«، هزینه های دولت برای زیرساخت ها و 
گسترش صنایع سنگین و تولید، محرک های اصلی تقاضای ترکیه برای برق بوده اند که در 
سال ۲۰۲۴، به ۳۴۰ تراوات ساعت رسید. انتقال برخی صنایع سنگین از سایر نقاط اروپا 
مانند برخی از صنایع فولاد و ســیمان از آلمان نیز عامل افزایش مصرف انرژی در ترکیه 
در چند سال گذشته بوده است. گاز در تولید برق کمرنگ شدبا وجود رشد مداوم مصرف 
برق، گاز طبیعی توســط سایر منابع تولید برق از سیستم تولید برق ترکیه خارج می شود 
و تولید برق با ســوخت گاز، در سه سال گذشته کاهش یافته است.طبق گزارش »امبر«، 
نیروگاه های زغال ســوز، بزرگترین منبع تولید برق در ترکیه هســتند و سال گذشته، ۳6 
درصد از برق مصرفی این کشور را تامین کردند.کلید ماندگاری زغال سنگ، صادرات ارزان 

روســیه بوده است که از زمان تحریم های سال ۲۰۲۲ پس از آغاز جنگ در اوکراین، برای 
یافتن خریداران مشــتاق برای محصولات انرژی خود با مشکل مواجه شد. برای اطمینان 
از خرید مداوم توســط تامین کنندگان برق ترکیه، صادرکنندگان زغال ســنگ روســیه، 
قیمت هایشــان را در مقایسه با سایر فروشندگان زغال سنگ با تخفیف ارائه کرده اند و در 
نتیجه، از سال ۲۰۲۲، سهم غالب را در بازار زغال سنگ ترکیه به دست آورده اند.در واقع، 
داده های شــرکت اطلاعات کالایی کپلر نشــان می دهد که روسیه از ابتدای سال ۲۰۲۵ 
تاکنون، تقریبا ۸۸ درصد از واردات زغال سنگ ترکیه را تامین کرده است، در حالی که از 
سال ۲۰۱۸ تا ۲۰۲۱، به طور متوسط   ۲۴ درصد سهم داشته است. با این حال، این عرضه 
مداوم زغال ســنگ ارزان، به کاهش تقاضا برای گاز طبیعی گران تر در ترکیه منتهی شده 
اســت، به طوری که نیروگاه های گازی، تنها ۱9 درصد از برق ترکیه را در ســال گذشته 
تامین کردند.سدهای آبی، ۲۲ درصد برق ترکیه را تامین کردند و مزارع خورشیدی )هفت 
درصــد( و مزارع بادی )۱۱ درصد(، بزرگترین منابع تولید برق بعدی ترکیه بودند.ورق به 
نفع گاز برگشت؟تولید برق گازی ترکیه در نیمه اول سال ۲۰۲۵، نسبت به نیمه اول سال 
گذشــته، ۵۲ درصد افزایش یافت که این امــر، خوش بینی را برای فعالان بازار گاز ایجاد 
کرده اســت. با این حال، اوج اخیر تولید برق گازی همچنان پایین تر از جهش های قبلی 
تولید برق گازی است و نشان می دهد که شرکت های برق ترکیه همچنان در مورد اتکای 
بیش از حد به گاز برای تولید برق محتاط هستند.علاوه بر این، منابع انرژی پاک همچنان 
در حال افزایش هستند، به طوری که تولید برق خورشیدی در سال جاری تاکنون نسبت 
به ســال گذشــته، ۴7 درصد افزایش یافته و مزارع خورشیدی و بادی، ماه گذشته سهم 
بی سابقه ۳۰ درصدی از منابع برق را تولید کردند.و طبق گزارش »گلوبال انرژی مونیتور« 
)GEM(، ظرفیت پاک بیشتری در دست توسعه است، به طوری که نزدیک به 9۰ درصد 
از تقریبا ۱۳۰۰۰ مگاوات ظرفیت جدید برق در حال ساخت یا در مرحله پیش از ساخت، 
از منابع انرژی پاک تامین می شــود.بر اساس گزارش رویترز، داده های این سازمان دولتی 

نشــان می دهد که مزارع بادی با ۲۴6۰ مگاوات، بزرگترین ســهم بعدی از ظرفیت جدید 
را تشــکیل می دهند و پس از آن مزارع خورشیدی با ۱۳۳6 مگاوات قرار دارند. در مقابل، 
فقط ۸9۰ مگاوات ظرفیت جدید گاز و 7۰۰ مگاوات ظرفیت جدید زغال ســنگ در دست 
ساخت است. به این ترتیب، حتی اگر رشد تقاضای برق ترکیه ادامه یابد، فضای کمی برای 

دستاوردهای پایدار گاز طبیعی در سبد انرژی این کشور باقی می گذارد.

رئیس کارگروه آرد و نان گفت: قیمت نان های ســنتی در استان های قم، خراسان رضوی، همدان، گیلان و… افزایش یافته و تغییر نرخ در 
ســایر استان ها از جمله تهران تا دوشنبه ۲۴ تیر اعلام می شود.به گزارش خبرنگار مهر، قیمت نان های سنتی دارای آرد یارانه ای در برخی 
استان ها افزایش یافت.محمدجواد کرمی، رئیس کارگروه آرد و نان در این خصوص به خبرنگار مهر گفت: نرخ جدید نان های سنتی اعم از 
سنگک، بربری، لواش و تافتون هفته گذشته در برخی استان ها ابلاغ شد.وی افزود: به این ترتیب، قیمت نان های سنتی در استان های قم، 
خراسان رضوی، همدان، گیلان و… افزایش یافته و تغییر قیمت نان در سایر استان ها نیز در دست اقدام است.وی اعلام کرد: نرخ جدید نان 
در سایر استان ها از جمله تهران در این هفته و تا دوشنبه ۲۴ تیر ۱۴۰۴ ابلاغ خواهد شد.رئیس کارگروه آرد و نان در پاسخ به این پرسش که 
قیمت های جدید به طور یکسان افزایش یافته است، عنوان کرد: بر اساس قانون، وزارت کشور اختیار افزایش نرخ نان سنتی را به استانداری ها 
واگذار کرده و استانداران با آنالیز قیمت ها در کارگروه تخصصی خودشان موضوع را بررسی و نرخ ها را استانی اعلام می کنند.کرمی در پایان 
تاکید کرد: ملاک تغییر قیمت نان های ســنتی با آراد یارانه ای اعلام رســمی از طریق سامانه نانینو است و تا زمانی که تغییر قیمت در این 

سامانه ثبت نشود فروش نان باید بر اساس نرخ قبل انجام شود.

وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با صدور اطلاعیه ای اعلام کرد: زمان شارژ مرحله سوم تخصیص 
اعتبار کالابرگ الکترونیکی برای خانوار دهک های چهارم تا هفتم به زودی اعلام می شود.

به گزارش خبرگزاری مهر، در پی انتشار خبر شارژ مرحله سوم تخصیص اعتبار کالابرگ الکترونیکی 
برای خانوار دهک های چهارم تا هفتم در روز سه شنبه ۱7 تیرماه در برخی رسانه ها به اطلاع 
می رساند که این خبر صحت ندارد.به اطلاع هموطنان گرامی می رساند زمان شارژ مرحله سوم 
تخصیص اعتبار برای خانوار دهک های چهارم تا هفتم از طریق وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
اعلام خواهد شد.گفتنی است، مرحله سوم کالابرگ برای دهک های اول تا سوم از 7 تیر ماه با اعتبار 

۵۰۰ هزار تومانی آغاز شده بود.

اعلام زمان شارژ مرحله سوم کالابرگ برای قیمت جدید نان های سنتی این هفته ابلاغ می شود
دهک های ۴ تا ۷ به زودی
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معاون اداره کل زمین شناســی و اکتشافات معدنی منطقه شمال شرق، 
»کشف رود«، »توس«، »جنوب مشهد« و »سنگ بست-شاندیز« را ۴ 
گســل مهم کلانشهر مشهد دانست و گفت: در قسمت شمال مشهد و 
در حریم گســل »کشــف رود« تقریبا معضل اصلی این است که بافت 
فرسوده مشهد در مجاورت این گسل است، در حالی که این گسل یک 
گســل فعال به شــمار می رود و با بافت فرسوده شهری فاصله نزدیکی 
دارد.هادی شریفی در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به گسل های کلانشهر 
مشــهد با تاکید بر اینکه در این کلانشهر ۴ گسل اصلی وجود دارد، دو 
گسل »کشــف رود« و »توس« در شمال مشــهد و دو گسل  »جنوب 
مشهد« و »سنگ بست-شاندیز« در جنوب مشهد با امتداد شمال باختر 
– جنوب خاور در شــمال و جنوب مشهد کشیده شده اند، افزود: از این 
تعداد گسل اصلی، گسل »کشف رود« در شمال و گسل »سنگ بست« 
در جنوب مشــهد دارای فعالیت لرزه زا هســتند. گسل کشف رود جزء 
گســل های فعال اســت و مهمترین فعالیت آن با بزرگای ۶.۱ در سال 
۲۰۱۷ در سفیدســنگ به ثبت رسید.وی زلزله های ۶.۶ در سال ۱۶۷۳ 
میلادی معادل ۱۰۵۲ خورشــیدی که موجــب تخریب بخش بزرگی 
از شــهر مشهد شــد را از دیگر رخدادهای لرزه ای گسل »کشف رود« 
نام برد و اظهار کرد: گســل  »جنوب مشــهد« به طول ۱۱۶ کیلومتر، 
طول گسل »کشــف رود« ۱۶۴ کیلومتر، گسل »توس« ۸۶ کیلومتر و 
گسل »سنگ شــاندیز« ۷۴ کیلومتر برآورد شده و این در حالی است 
که گســل »جنوب مشهد« با وجود آنکه گسل بزرگی به شمار می رود، 
ولی تاکنون نه فعالیت تاریخی )قبل از استفاده از دستگاه های لرزه نگار 
در ایران( و نه فعالیت دســتگاهی )زلزله های ثبت شده با دستگاه های 
لرزه نگار( داشته، ولی گسل های شــمال مشهد به لحاظ لرزه ای بسیار 
مهم هستند.شــریفی، اهمیت گسل »جنوب مشهد« را به دلیل تمرکز 
عمده بخش بلند مرتبه سازی در جنوب شهر مشهد عنوان کرد و یادآور 
شد: مطالعه در زمینه وضعیت استقرار ساخت و ساز سازه های بلندمرتبه 
در حال اجرا شدن است، ولی ما همچنان منتظر تصمیم گیری و تامین 
اعتبار انجام این مطالعات هستیم تا فرآیند تعیین حریم دقیق گسل ها 
با قطعیت بالاتری اجرا شود؛ چرا که حریم ۳۰۰ متر کنونی در پیرامون 
گســل ها از لحاظ اندازه و دقت، از عدم قطعیت بالایی برخوردار است و 
بر اساس اســتانداردها، اعمال این حریم نادرست است.معاون اداره کل 
زمین شناســی و اکتشافات معدنی منطقه شمال شرق با بیان اینکه در 
حال حاضر برای استانداردســازی حریم گسل ها اقدامی نشده و مبنای 
کاری همان حریم ۳۰۰ متر اســت، ادامه داد: در قسمت شمال مشهد 
و در حریم گســل »کشف رود« تقریبا معضل اصلی این است که بافت 
فرسوده مشهد در مجاورت این گسل است، در حالی که این گسل یک 
گســل فعال به شــمار می رود و با بافت فرسوده شهری فاصله نزدیکی 
دارد.وی افزود: گســل  »جنوب مشهد« در بخش مهمی از بافت شهری 
در حال توسعه و شــامل محدوده بلندمرتبه سازی قرار گرفته که البته 
در بخش  جنوب شــرقی این گسل  که از شــهر مشهد خارج می شود، 
در حال حاضر توسعه بلندمرتبه سازی انجام نشده است.شریفی با بیان 
اینکه تهیه نقشه های تدقیق شده برای سبزوار و نیشابور را در دستور کار 
داریم، گفت: با توجه به توسعه  قابل توجه دو شهر سبزوار و نیشابور، تهیه 
نقشه های دقیق شده گسل های این دو شهرستان را در دستور کار داریم.
معاون اداره کل زمین شناسی و اکتشافات معدنی منطقه شمال شرق در 
خصوص جابه جایی سازه های مهم ساخته شده در حریم گسل ها تاکید 
کرد: تا زمانی که اطلاعات دقیق تری از ساز و کار گسل ها،  نرخ جابجایی 
گسل ها و بزرگای زلزله احتمالی ایجاد شده توسط این گسل ها در اختیار 
نداشته باشیم، نمی توانیم از نظر علمی در مورد سازه ها و ضوابط ساخت 
و ساز آنها اظهار نظر کنیم، ضمن اینکه در مورد سازه های ساخته شده 
در حریم گســل ها بعد از تکمیل مطالعات متناسب با موقعیت سازه در 
حریم، درجه اهمیت و نوع سازه تصمیم گیری می شود که بیشتر مرتبط 
با متخصصین سازه خواهد بود.اهمیت مطالعات و پیش بینی مخاطرات 
وی بــا بیان اهمیت مطالعات و پیش بینی مخاطرات، گفت: متاســفانه 
مدیریت بحران در کل کشور به گونه ای است که بعد از وقوع بحران به 
فکر چاره اندیشــی و اختصاص بودجه جهت جبران خسارت است و به 
طور کلی مطالعات پیشــگیری و پیش بینی مخاطرات در آن جایگاهی 
ندارد و ما بارها این موضوع را اعلام کردیم، ولی تنها در زمان وقوع زلزله، 
مجددا کارگروه ها تشــکیل می شود و بعد از فروکش کردن اثرات زلزله، 
موضوع آن به کنار گذاشته می شود.شریفی خاطر نشان کرد: مهمترین 
چالش ما در تهیه  این نقشه ها این است که متولی اجرای آن وزارت راه 
و شهرســازی است و این وزارتخانه بیشتر درگیر مسائل مربوط به راه و 
به خصوص مسکن هستند و مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی به 
عنوان بــازوی کمکی این وزارتخانه نیز توان اجرایی و مدیریت موضوع 
را دارا نیســت. از این رو رویکرد این وزارتخانه برای مدیریت مخاطرات 
کمرنگ شــده، به گونــه ای که روند پایش مخاطــرات به خصوص در 

استان ها با چالش مواجه شده است.

تدقیق نقشه گسل های کلانشهر 
مشهد در دستور کار محققان

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

دست های یاری رسان !

معرفی فورد F150 رپتور ۲۰۲۴ با تکنولوژی های جدید و تجهیزات آفرود بیشتر

برای مدل 2024، نسخه های آفرودی F150 یعنی رپتور و ترمور به روزرسانی هایی را تجربه کرده اند که توانایی های 
بیراهه نوردی آن ها را افزایش می دهد طی فیس لیفت فورد F150، نســخه های آفرودی این پیکاپ یعنی ترمور و 
رپتور هم به روزرسانی هایی را تجربه کرده اند. هردوی این نسخه ها در قسمت جلو دستخوش تغییراتی شده و نمای 
تهاجمی تری پیدا کرده اند. روی کاپوت رپتور مدل 2024 کاور پلاســتیک برجسته ای کار شده که خاص این مدل 
اســت. فورد همچنین برای این پیکاپ آفرودی رنگ سبز جدید و گرافیک جدید RAPTOR روی گلگیرهای عقب 
را هم ارائه کرده اســت. فورد برای رپتور مدل 2024 سپر ماژولار جدیدی را تدارک دیده است که برای نصب لوازم 
جانبی بیشــتری طراحی شده است. علاوه بر این، در نمونه های مجهز به لاستیک های 37 اینچی، قسمت انتهایی 
طرفین سپر جلو کوچک تر شده که به گفتهٔ فورد نه تنها ظاهر پیکاپ را تهاجمی تر می کند بلکه توانایی های آن را 
هم در مسیرهای ناهموار افزایش می دهد. این پیکاپ آفرودی همچنین به کمک فنرهای Duel Live Valve فاکس هم 

مجهز شده که به گفتهٔ فورد، تجربهٔ سواری مطمئن تر و کنترل شده تری را فراهم می کند.

گلزن ترین آسیایی های تاریخ سری آ
ســردار آزمون با سه گل زده در تعقیب گلزن ترین ستاره های آسیایی تاریخ سری آ قرار دارد.به گزارش ایسنا، سردار آزمون در نخستین 
فصل حضورش در رم با آنکه مدتی را به خاطر حضور در جام ملت های آسیا و همچنین آسیب دیدگی از دست داد ولی عملکرد خوبی برای 
جالوروسی داشت و علاوه بر زدن سه گل، هماهنگی خوبی با پائولو دیبالا و روملو لوکاکو داشت. سردار طوری در رم خوش درخشید که 
سران این تیم در زمستان بلوتی دیگر مهاجم شان را راهی فیورنتینا کرده و تاکید کردند قصد دارند قرارداد بازیکن ایرانی شان را برای فصل 
بعد تمدید کنند.آزمون در شــرایطی راهی رم شد که مصدومیتش باعث شد آمادگی کاملی نداشته باشد و چندین هفته طول کشید تا 
کم کم به ترکیب برسد. مصدومیت آبراهام و حضور غیر موثر بلوتی باعث عصبانیت هواداران رم شده بود و به همین خاطر مورینیو تصمیم 
گرفت این بازیکن ایرانی را بخرد. او در دیدار برابر لچه اولین گلش را به ثمر رساند و در ادامه دو بار نیز زیر نظر دروسی برای رم گلزنی کرد.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب کوکورو
قبل از خواندن کتاب کوکورو شاید بهتر باشد بدانیم 
این کتاب بیش از یک دهه اســت که پرفروش ترین 
اثر ادبیِ تاریخ ژاپن محســوب می شود. به طوری که 
گفته شــده معمولاً هر کتابفروشــی ای که در ژاپن 
در حال ورشکست شــدن باشد، با فروش این کتاب 
دوباره رونق می گیرد. از بزرگ بودنِ نویسنده ای مثل 
ناتسومه سوســه کی هم، همین اندازه کافی ست که 
بدانیم عکسش روی اسکناس های ژاپن چاپ می شد.

ناتسومه سوســه کی متولد هفتم فوریه ۱۸۶۷ است 
و از او به عنوان یکی از پیشــگامان ادبیات داســتانی 
مدرن ژاپن یاد می شود؛ نویسنده ای که کتاب هایش 
هنوز تجدید چاپ می شوند. سوسه کی زندگی دشوار 
و پیچیده ای در کودکی داشــت؛ خانواده ی تنگدست 
و پرجمعیتــش او را بعد از تولد به زوج دیگری ســپردند و او تا ۱۴ ســالگی از آغوش خانواده ی 
بیولوژیکش محروم ماند. سوسه کی از همان سال های جوانی ترس هایش را در دل ادبیات و خواندن 
و یاد گرفتن پنهان کرد. او در جوانی مدتی به عنوان روزنامه نگار مشغول به کار شد و کمی بعد، 
با دریافت بورس تحصیلی به لندن رفت. در این دوره با دنیای ادبیات کلاسیک قرن نوزدهم اروپا 
آشــنا شد و به زیروبم داستان نویســی غرب و تحولات فرهنگی آن اشراف پیدا کرد؛ او بعدها در 
پیوند تکنیک های داستان نویسی غرب و روح فرهنگ شرقی به نویسنده ای صاحب سبک بدل شد 
و ادبیات عهد میجی را متحول کرد. سوسه کی عمر طولانی نداشت و در اثر بیماری در سال ۱۹۱۶ 
درگذشت. داستان از آنجا شروع می شود که مردی جوان به خاطر تحصیل به شهر توکیو می رود، 
آنجا با مردِ میانسالی که او را »سنسی« می خواند آشنا می شود. داستان با اینکه از زبان مرد جوان 

روایت می شود، اما تماماً درباره سنسی است. و این تنها نامی است

سیمین اکرامی
ســیمین اکرامی در حلقهٔ هنرمنــدان مهمی زندگی 
کرده؛ نفراتــی مثل هانیبال الخاص و بهمن محصص. 
با این وجود هیچگاه نخواســت تــا از بلندگوی های و 
هوی آن ها و دارودسته شان چیزی را فریاد بزند. همین 
خودداری خود خواسته و گوشه گزینی، احترام من به 
او را صد چندان می کند. بیشــتر زنان هنر مدرن ایران 
در سکوت کار کرده اند، بعضی هاشان از بقیه ساکت تر 
بوده اند؛ ســیمین از کم حرف ترین آن هاســت. طی 
این دهه ها هرگز ندیدم دربــارهٔ خودش ادعایی کند، 
خودستایی داشته باشد یا زبان به گله و نقد کسی باز 
کند. هیچ توقعی از هیچ کس نداشته است؛ حتی وقتی 
به او پیشنهاد گفتگو دادم، خیلی محجوب پرسید که 
چــرا او را برای این مکالمــه برگزیده ام؟ و من بی هیچ 
مجامله ای می نویسم که: سیمین از هنرش بزرگ ترست و این خصلت دستیابی نیست. همان طور که 
گفتم، سیمین اکرامی بی ادعاست، مجسمه هایش نیز مثل خودش هستند؛ کم حرف، آرام، سخت و 
صبور؛ لیلی گلستان سال ها قبل دربارهٔ چشمانِ ترِا نمِ حس او نوشته بود. لیلی گلستان درست گفته 
بود، چشمان زیبای سیمین از مهربانی و حزن قابل زل زدن نیست و همین حالِ مادرانه و مشوش را 
در مجسمه هایش نیز ساخته است اکرامی علاقه خاصی به ساخت مجسمه هایی بر اساس نقشه های 
قدیمــی جغرافی دانان و ریاضی دانــان ایرانی دارد. او در این باره گفته اســت: "زمانی بانک صنعت و 
معدن از من خواســت که پرتره "خوارزمی" را برایشــان بسازم و از آن جا که هیچ عکس و تصویری 
از این دانشمند موجود نیست برای یافتن تصاویری فرضی از او به کتابخانه ملی مراجعه کردم و در 
جستجوهایم نقشه ها و طرح هایی از جغرافی دانان ایرانی را پیدا کردم که فرم ها و طراحی های آن ها در 
این نقشه ها من را مجذوب خود کرد و برای ساختن مجسمه هایی بر اساس این نقشه ها ترغیب شدم 
که مجسمه "خلیج فارس" بر اساس نقشه ابو اسحاق استخری در عسلویه را بر همین اساس ساختم"

فرهنگ

به گــزارش خبرگزاری مهر، جینگلیانــگ لی، آزاده 
نیلغاز و همکارانش در اســترالیا ابزاری ساختند که 
می توانــد از روی عرق بدن، برق تولید کند. این ابزار 
قادر انرژی مورد نیاز ســاعت هوشمند را تامین کند. 
آن ها به دنبال راهی هســتند که حتی اگر بدن عرق 
نکرد نیز این دســتگاه برق تولیــد کند. تنفس یکی 
از گزینه های احتمالی آن ها برای تولید برق اســت.
در مقاله ای که به تازگی در نشــریه Device منتشــر 
شده اســت، محققان دانشگاه دکین جزئیات مربوط 
به ســاخت نانوژنراتور هیدروالکتریک را ارائه کردند، 
نانوژنراتوری که به صورت پوشیدنی استفاده می شود 
و می تواند نیاز انرژی ادوات پوشیدنی نظیر ساعت های 
هوشمند را تامین کند. این دستگاه با کمک نانومواد 
رســانا و از روی تبخیر عــرق اقدام به تولید برق می کند.تا پیش از ایــن مکانیک نانوژنراتورهای 
هیدروالکتریک چندان شناخته شده نبود. با این حال، این فناوری جدید نانوورق های Mxene را با 
پشم ترکیب کرده یک مؤلفه الکتروشیمیایی فعال ایجاد کرده است.جینگلیانگ لی از محققان این 
پروژه می گوید: » وسیله کوچکی را تصور کنید که می توانید مانند دستبند یا هدبند بپوشید؛ این 
ابزار از عرق شما برق تولید می کند. این دستگاه فقط به مقدار کمی عرق برای کار کردن نیاز دارد 
فقط چند قطره برای پوشاندن سطح دستگاه کافی است. هرچند این دستگاه برای تولید جریان 
به عرق نیاز دارد، اما از آنجا که دســتگاه به خازن وصل شده است، جریان تولید شده را می تواند 
ذخیره کند. بنابراین لازم نیست که فرد به صورت دائمی عرق کند! مشابه با تولید برق خورشیدی، 

جریان تولید شده را می توان به تدریج در یک دستگاه دیگر ذخیره کرد.«

با ساخت ابزاری ممکن شد؛

تولید برق از عرق بدن در حین ورزش!
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وزنه برداری در المپیک ۲۰۲۴ پاریس انتظارات را برآورده نکرد و در میان سه رشته مدال آور ایران در بازی های المپیک به یک رشته شکست خورده تبدیل 
شد.به گزارش ایسنا، وزنه برداری ایران در دو رویداد حساس ورزش ایران نتوانست نتیجه قابل قبولی بگیرد تا نگرانی ها برای این رشته پرافتخار و همیشه 
مدعی بیشتر شود. وزنه برداری در بازی های آسیایی هانگژو هفت نماینده مرد داشت که حاصل آنها یک نقره علی داوودی در فوق سنگین بود.در مسیر کسب 
سهمیه المپیک هم ایران از بین سه سهمیه مردان، دو سهمیه گرفت و در المپیک هم موفق نشد مدال بگیرد. مصطفی جوادی در دسته ۸۹ کیلوگرم و علی 
داوودی در دسته فوق سنگین در حالی که برای گرفتن مدال برنز شانس داشتند، سرنوشت سازترین وزنه های خود را انداختند و به مدال نرسیدند. به این 

ترتیب وزنه برداری بعداز ۱۶ سال همانند المپیک ۲۰۰۶ پکن خاطره تلخ مدال نگرفتن در المپیک را تکرار کرد.

شکست وزنه برداری ایران در پاریس

ورزشی

روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی، صبح ایران
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قائم مقام بنیاد ملی نخبگان گفت: در نامه ای به شورای پول و اعتبار 
پیشــنهاد دادم مبلغ وام ودیعه مســکن به یک میلیارد تومان و وام 
خرید مســکن نیز به ۳ میلیارد تومان افزایش یابد.سید سلمان سید 
افقهی در گفت وگو با خبرنگار مهر، درباره آخرین وضعیت وام خرید 
و ودیعه مســکن نخبگان اظهار کرد: در حال حاضر وام خرید مسکن 
نخبگان یک میلیارد تومان و وام ودیعه مســکن ۳۰۰ میلیون تومان 
است اما با توجه به اینکه در شرایط حال حاضر کسی نمی تواند با یک 
میلیارد تومان خانه بخرد، در نامه ای به شورای پول و اعتبار پیشنهاد 
دادم مبلغ وام ودیعه مسکن به یک میلیارد تومان و وام خرید مسکن 
نیز به ۳ میلیارد تومــان افزایش یابد.قائم مقام بنیاد ملی نخبگان با 
اشــاره به اینکه سال گذشته در هیأت امنای بنیاد ملی نخبگان تهیه 
۱۰۰۰ واحد مسکونی برای نخبگان مصوب شد، افزود: تأمین اعتبار 
این طرح به سازمان برنامه موکول شده اما این سازمان متأسفانه علی 
رغم پیگیری هایی که انجام شــده، هنوز هیچ اعتباری را به این کار 
اختصاص نداده اســت.بیمه تکمیلی نخبگان در راه اســت قائم مقام 
بنیاد ملی نخبگان از طــرح جدید بنیاد برای بیمه تکمیلی نخبگان 
هزار نفر از نخبگان خبر داد و گفت: یکی از برنامه هایی که در دستور 
کار بنیاد ملی نخبگان قرار دارد بحث بیمه تکمیلی این عزیزان است 
که پیشنهاد دادم بالاترین تعهدات بیمه ای برای نخبگان در نظر گرفته 
شــود که برای هر فرد تقریباً در ماه یک میلیون و ۲۰۰ هزار تومان 

و در سال برای هزار نفر، ۱۲ هزار میلیارد تومان باید پرداخت کنیم.
بیمه هزار نخبه با بالاترین تعهدات بیمه ای قطعی شد وی ادامه داد: 
البته به من گفته شد تعهدات بیمه ای کم شود تا افراد بیشتری تحت 
پوشش بیمه قرار بگیرند که بنده پاسخ دادم یا کسی را بیمه نمی کنیم 
یا اگر این کار را انجام می دهیم، باید بهترین شــرایط را فراهم کنیم. 
در حــال حاضر بیمه تکمیلی برای هزار نفر از نخبگان قطعی شــده 
ولی اجرای چنین طرح هایی به تأمین اعتبار گره خورده است. بودجه 
۱۴۰۲ بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق شــده است!ســید افقهی با بیان 
اینکه بودجه بنیاد در سال ۱۴۰۲ تاکنون تنها ۲۵ درصد محقق شده 
و این موضوع باعث شــده که در برنامه ها و حمایت هایمان با مشکل 
مواجه شــویم، تصریح کرد: ما تحت فشار هستیم و از دوستان بارها 
هم پیگیری کردیم.وی ادامه داد: با توجه به اینکه رئیس بنیاد، معاون 
علمی رئیس جمهور است، متأسفانه این درکِ اشتباه وجود دارد که 
ســازمان برنامه وقتی بودجه ای را برای معاونت لحاظ می کند، عنوان 
می کند که بودجه بنیاد هم در دل آن قرار گرفته در حالی که رئیس 
بنیاد با حفظ سمت، معاون علمی رئیس جمهور است.اولویت سازمان 
برنامه و بودجه نخبگان نیست قائم مقام بنیاد ملی نخبگان بیان کرد: 
بارها این را گفته ایم که دولتی که می خواهد چند میلیون مســکن 
بســازد برای هزار مسکن نخبگان نباید دچار مشکل باشد و البته هم 
نیســت، ولی مساله این اســت که اولویت عزیزان در سازمان برنامه 
و بودجه نخبگان نیســت. وقتی بودجه بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق 
شــده و از طرفی طرح مسکن نخبگان محقق نشده و طرح جذب در 
دستگاه های اجرایی به دلیل عدم تأمین اعتبار در برخی جاها مشکل 
اعتبار دارد، برداشت ما این است که نخبگان در اولویت قرار ندارند و 
طرح های مربوط به آنها اجرایی نمی شود. شعار نخبه پروری می دهیم 
امــا در عمل هیــچ کاری انجام نمی دهیم وی افــزود: مرتباً از نخبه 
پــروری، نخبه گزینی و نخبه گماری صحبت می کنیم اما هیچ اتفاق 
خاصی در عمل برای آنها رقم نمی خورد. در حال حاضر برای پیشبرد 
برنامه های جاری بنیاد با اعتبارات موجود، با مشکل مواجه هستیم و 
وضعیت نامطلوبی داریم. در صورتی که نسبت فایده به هزینه در حوزه 
نخبگان به شدت بالا اســت ولی ما این را در نظر نمی گیریم و بنده 

معتقدم متأسفانه تقسیم درست بودجه اتفاق نمیفتد.

پیشنهاد افزایش وام 
خرید مسکن نخبگان به 

۳ میلیارد

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

تهران !!

آیا نسخه جاده ای هایپرکار لمان پژو ۹X8 ساخته خواهد شد؟
یکی از خبرســازترین خودروهای چند سال اخیر مســابقات لمان را می توان پژو ۹X۸ دانست. از همان زمان معرفی این خودرو 
شایعاتی درباره احتمال تولید نسخه جاده ای وجود داشت و حالا رئیس پژو به سؤالات دراین باره پاسخ داده است.زمانی که قوانین 
جدید مسابقات لمان برای اولین بار منتشر شد ابهاماتی درباره الزامی بودن یا نبودن تولید نسخه جاده ای از مدل های حاضر در 
پیســت به وجود آمد. همین امر باعث ایجاد شــایعاتی درباره تولید نسخه جاده ای از هایپرکار پژو ۹X۸ شد اما چنین چیزی رخ 
نداد. البته به طور خلاصه باید گفت طبق قوانین مسابقات لمان تولید نسخه جاده ای از مدل های مسابقه ای الزامی نیست هرچند 

به نظر می رسد روزنه امیدی برای تولید ۹X۸ با پلاک شخصی وجود داشته باشد.

گریزمان و کاسیمیرو در راه پیوستن به رونالدو؟
دو بازیکن بزرگ فوتبال اروپا با النصر به توافق دست پیدا کردند و راهی این تیم عربستانی خواهند شد.به گزارش ایسنا، علی الحربی، 
خبرنگار عربستانی اعلام کرد باشگاه النصر با آنتوان گریزمان، بهترین گلزنان تاریخ باشگاه اتلتیکومادرید، و کاسیمیرو، هافبک برزیلی 
منچستریونایتد، به توافق دست پیدا کرده است و این دو بازیکن در تابستان پیش رو پیراهن النصر را بر تن خواهند کرد.این خبرنگار 
عربستانی مدعی شد که هم گریزمان و هم کاسیمیرو موافقت خود را برای حضور در النصر اعلام کرده اند و توافقات نهایی صورت گرفته 
است.النصر در فصل جاری با درخشش کریستیانو رونالدو عملکرد بسیار خوبی از خود نشان داده است و هم در رقابت های لیگ عربستان 

و هم در لیگ قهرمانان آسیا از مدعیان اصلی قهرمانی است.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب ظلمات سپید
کتاب ظلمات سپید روایت سفرهای اکتشافی و ماجراجویی های 
باورنکردنــی هنــری ورزلــی )henry worsley( در قطب جنوب 
)جنوبگان( به روایت دیوید گرن اســت. روایت مبارزه و تلاشــی 
جسمی و روحی که گاه فراتر از توان بشر است. وسعت بی پایانی 
را تصور کنید که در آن نور خیره کننده ی منعکس شده از سطح 
برف چشــمانتان را می زند. با هربار تنفس ســوز سرمای منفی 
هشــتاد درجه را به شــش ها وارد می کنید و پیشروی با وجود 
بادی که هرلحظه شــما را به عقب می راند ســخت و ســخت تر 
می شــود. وزن ســورتمه و وســایلی که به همراه دارید چیزی 
حدود ۱۵۰ کیلوگرم است و آن ها را با یک  طناب به دور کمرتان 
بسته اید. کمی که پیش می روید تنها چشم انداز پیش رو چوب های 
اسکی تان است و  حالا باید شروع کنید به بالا رفتن از یک شیب 
بسیار تند ولی انگشتان دست و پایتان را حس نمی کنید. خسته 
و ناامیدید ولی ذهنتان به شــما نهیب می زند کمی دیگر پیش بروید چون برای رســیدن به قطب جنوب باید روزانه 
حدود ۱۳ کیلومتر در برف و بوران پیشــروی کنید. این بخشــی از شرح مصایب سفرهای جذاب و اعجاب انگیز هنری 
ورزلی، اکتشاف گر بزرگ قطب جنوب در کتاب ظلمات سپید بود. هنری که سابقه ی حضور در ارتش و تمرینات سخت 
و طاقت فرســا را داشت، تصمیم گرفت تا به تبعیت از اسطوره ی مجسم خود، ارنست شکلتون سفر اکتشافی بزرگی را 
ترتیب دهد. ارنست شکلتون که هنوز هم از او به عنوان مدیری مدبر یاد می کنند و در حوزه های مدیریت و برنامه ریزی 
الگوی بســیار موفقی است، در سال ۱۹۰۸ برنامه ی اکتشاف نمرود را برنامه ریزی کرد و به همراه گروهش عازم قطب 
جنوب شد. او  در حالی که تنها ۱۷۰ کیلومتر با مقصد فاصله داشت به دلیل کمبود منابع غذایی و در خطر بودن جان 
افراد گروهش تصمیمی جســورانه گرفت و از راه آمده بازگشت. این شرح تلاش ناکام شکلتون و تصمیم شجاعانه اش، 
هنری جوان را که هنوز در مدرســه تحصیل می کرد و از طریق کتاب خاطرات سفر اکتشافی شکلتون با او آشنا شده 

بود، سخت تحت تاثیر قرار داد.

آدام سندلر
آدام ســندلر یکی از پردرآمدترین بازیگران هالیوود 
است. او کارنامه ی ســینمایی پرباری دارد، با اینکه 
بیشتر اوقات نقش یک مرد نسبتاً دیوانه اما مهربان 
را بازی کرده اســت. برخی شــاید فیلــم های او را 
کمدی هایی احمقانه بدانند، اما تماشاگران کماکان 
او را دوســت دارند. آدام در بروکلین، نیویورک در ۹ 
ســپتامبر سال ۱۹۶۶ زاده شــد، مادرش یک معلم 
مدرســه مهد کودک، و پدر او استنلی سندلر، یک 
مهندس برق بود، خانواده وی یهودی هســتند و از 
مهاجران یهودی روســی تبارند. او پس از نقل مکان 
در سن ۶ سالگی در منچســتر، نیوهمپشایر بزرگ 
شد، وی در دبیرستان مرکزی منچستر تحصیل کرد. 
سندلر از دانشگاه نیویورک، مدرسه هنر تیش در سال 
۱۹۸۸ فارغ التحصیل شد. سندلر پس از حضور موفق 
در یک برنامه زنده تلویزیونی به نام saturday night live در چندین فیلم هالیوودی حضوری موفق داشــت 
به طوری که مجموع این فیلم ها فروشــی در حدود ۲ میلیارد دلار آمریکا داشــت.]۲برخی از آثار معروف 
سندلر عبارتند از:آقای دیدز )۲۰۰۲(، پنجاه قرار اول )۲۰۰۴(، کلیک )۲۰۰۶( و تو حریف زوهان نمی شی 
)۲۰۰۸(، قصه های وقت خواب )۲۰۰۸(؛ و هچنین فیلم پیکســل ها، پینه دوز، مخلوط اشاره کرد. کمدین، 
خواننده، فیلم نامه نویس و تهیه کننده آمریکایی است. او از سال ۱۹۹۰ تا ۱۹۹۵، قبل از بازی در فیلم های 
هالیوودی، یکی از بازیگران سریال Saturday Night Live بود که مجموعاً بیش از ۴ میلیارد دلار در گیشه به 
دست آورد. او در سال ۲۰۲۲ دارایی خالص تخمینی ۴۸۰ میلیون دلاری داشت و قراردادی برای سه فیلم 

دیگر با نتفلیکس به ارزش بیش از ۳۵۰ میلیون دلار امضا کرد.]۱[

فرهنگ

نماینــدگان مجلس از محل منابع حاصل از عوارض صادراتی 
کلیــه مواد و محصولات معدنی، اعتبــارات لازم برای اجرای 
قانون جهش تولید دانش بنیان را پیش بینی کردند. به گزارش 
خبرنگار مهر، نمایندگان مجلس شــورای اسلامی در جلسه 
نوبت صبح امروز )سه شــنبه ســوم بهمن مــاه( و در جریان 
رســیدگی به گزارش کمیســیون تلفیق لایحه بودجه سال 
۱۴۰۳ در بخــش درآمدی، با بندهای الحاقی ۲ و ۳ تبصره ۶ 
این لایحه موافقت کردند. بند الحاقی ۲- وزارت امور اقتصاد و 
دارایی مکلف است نسبت به واریز کلیه منابع حاصل از عوارض 
صادراتی کلیه مواد و محصولات معدنی صنایع معدنی، فلزی و 
غیر فلزی، محصولات نفتی، گازی و پتروشیمی به صورت خام 
و نیمه خام به ردیف درآمدی شــماره ۱۱۰۵۲۰ مالیات موضوع بند )ز( تبصره ۶ قانون بودجه سال ۱۴۰۲ کل 
کشــور به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۵۱۸ و حقوق ورودی ماشین آلات، تجهیزات و قطعات تولیدی، صنعتی، 
معدنی و کشــاورزی به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۴۱۸ جدول شماره پنج این قانون اقدام نماید.میزان قطعی 
عوارض صادراتی و فهرست کالاهای مشمول ظرف ۲ ماه پس از ابلاغ این قانون به تصویب هیأت وزیران می رسد. 
کلیه منابع حاصله جهت اجرای قانون جهش تولید دانش بنیان به معاونت علمی و فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری اختصاص می یابد به نحوی که معادل ۵۰ درصد از آن صرف افزایش صندوق نوآوری و شکوفایی 
شــود تا زمان تصویب فهرست کالاهای مشمول این بند، فهرست تصویب نامه هیأت وزیران، موضوع بند )ص( 
تبصره ۶ قانون بودجه ۱۴۰۱ مبنای اجرای این بند می باشد.سازمان برنامه و بودجه کشور مکلف است تخصیص 
ردیف هزینه ای بند را هر ماه به صورت یک دوازدهم صادر نماید. دبیرخانه شورای راهبردی فناوری ها و تولیدات 

دانش بنیان موظف است گزارش عملکرد این بند را هر ۶ ماه یک بار در اختیار مجلس قرار دهد. 

منابع مالی برای اجرای »قانون جهش تولید 
دانش بنیان« تعیین شد
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ورزشی

4 صفحه    سال بیستم ویکم    شماره  5709

پاسخ منفی طارمی به پیشنهاد الوصل امارات
مهدی طارمی با وجود پیشنهاد مالی بسیار خوب الوصل امارات به آن پاسخ منفی داده است.به گزارش ایسنا، به نظر می رسد جدایی مهدی 
طارمی از اینتر تا حدود زیادی قطعی است. او در فصلی که گذشت نتوانست انتظارها را برآورده کند و به همین خاطر در فهرست خروجی این 
باشگاه ایتالیایی قرار گرفته است.مهاجم ایرانی اینتر مشتریان زیادی دارد. روزنامه »الامارات الیوم« خبر داد طارمی از باشگاه الوصل پیشنهاد 
دارد اما به این پیشنهاد پاسخ منفی داده است؛ چرا که همچنان می خواهد به حضورش در فوتبال اروپا ادامه دهد.از فنرباغچه و فولام به عنوان 
دیگر مشتریان طارمی یاد می شود و باید دید که این مهاجم باتجربه در نهایت چه تصمیمی خواهد گرفت.در لیگ امارات بازیکنان ایرانی زیادی 
بازی می کنند و عملکرد بسیار خوب آنها باعث شده است تا تیم های شاغل در لیگ کشور علاقه زیادی به جذب بازیکنان ایرانی داشته باشند.


